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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد امتیاز بهره برداری از10 سازه تبلیغاتی سطح شهر)9 
سازه بیلبورد و 1 سازه عرشه پل( را به مدت سه سال از طریق 

برگزاری مزایده به بخش خصوصی واگذار نماید. 
لذا از کلیه کانون های تبلیغاتی واجد شرایط دعوت به عمل می 
آید از تاریخ نشر آگهی نوبت اول نسبت به دریافت اسناد مزایده و 
از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت 10 روز و تا پایان ساعت اداری 

مورخ 1397/05/27 جهت ارائه پیشنهادات به سازمان زیباسازی 
شهرداری قم واقع در خیابان شهید طالقانی)آذر( کوچه شماره 
25 ساختمان زیباسازی واحد حقوقی مراجعه و یا جهت دریافت 
اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 37701512 تماس حاصل فرمائید 
ضمناً سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار بوده و 

هزینه آگهی و کارشناسی بر عهده برنده مزایده خواهد بود.

سازمان زیبا سازی شهرداری قم

سازمان زیبا سازی شهرداری قم

آگهی مزایده) نوبت دوم(

رئیس دفتر رئیس جمهور: 

دولت عذرخواهی از مردم را بد نمی داند

هدف آمریکا ازپیشنهاد مذاکره با ایران چیست؟

نیاز مبرم ترامپ به مذاکره با تهران 

قالیباف بالاخره اعتراف کرد

آیت الله مکارم شیرازی: 

مردم از برخورد قوه قضائیه 
با مفسدان اقتصادی ناراضی اند

غلامعلی رجایی: 

روحانی به سیستم 
شاه عباس عمل کند

آیت الله مکارم شیرازی با بیان اینکه مردم از دستگاه 
قضایی به شدت ناراضی هستند و به سبب تعلل دستگاه 
قضایی مفسدان اقتصادی خود را در امان می بینند، گفت: 
نباید ملاحظه هیچ کس را کرد. امیرالمومنین)ع( ملاحظه 
برادرش عقیل را هم نکرد، در حالی که او فقط یک رانت 

کوچک از ایشان می خواست و شما هم ملاحظه حتی 
برادرتان و دوستانتان را نکنید. این مرجع تقلید  روز 
پنجشنبه درهمایش »نقش روحانیت و مساجد در ارتقا 
خدمت به مردم«  با بیان این که تاریخ نویسان شرق و 

غرب چنین نوشته اند ...

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: رییس جمهور باید ارتباط صوتی و کلامی را با مردم بیشتر کند. ارتباط تلویزیونی 
ارتباطی یک سویه است و باید ارتباط دو طرفه باشد و رییس جمهور هم صحبت های مردم را بشنود. یک پیشنهاد این 
است که روحانی به سیستم شاه عباس عمل کند یعنی با لباس مبدل در بین مردم حاضر شود و مشکلات مردم را 
بشنود. غلامعلی رجایی با اشاره به حضور رییس جمهور در رسانه ملی پس از وقفه ای طولانی گفت: تاخیر در گفت وگو با 
مردم بخشودنی نیست، رییس جمهور نباید به هیچ بهانه ای ارتباطش را با مردم قطع کند و باید نظم ارتباطی حفظ شود.

وی افزود: البته ایشان در حوزه اقتصادی به ویژه که محور اصلی گفت وگو بود خوب صحبت کرد و...
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علیرغم برخی تنگ نظری ها و انحصار طلبی ها روزنامه ایمان با کسب سه رتبه اول درسه 
بخش درنخستین جشنواره مطبوعات، خبرگزاری ها و پایگاه های خبری قم، درخشید.

به گزارش خبرنگارما، دراین جشنواره استاد عباس فرساد دربخش طنز مکتوب ،روح اله 
کرمانی جمکرانی دربخش مصاحبه و گفت وگو،عباس جعفری دربخش موضوعی)بحران آب 

و محیط زیست( حائز رتبه اول شدند.
برترین های نخستین جشنواره مطبوعات، خبرگزاری ها و پایگاه های خبری قم، روز 
چهارشنبه همزمان با روز خبرنگار، طی آیینی در تالار مرکزی شهر قم با حضور محمد 
سلطانی فر معاون مطبوعاتی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، مسئولان و اصحاب رسانه این 

استان تجلیل شدند...

استاندار قم خطاب به افرادی که به افزایش قیمت کالاها دامن زدند، گفت: اگر این افراد در 
برابر قانون مقاومت و اقدامی کنند تا نگذارند قیمت ها واقعی شود، بدون هیچ ملاحظه ای، آن ها 

به عنوان مخل نظم اقتصادی بازار تحویل دستگاه قضا می شوند. 
سید مهدی صادقی روز پنجشنبه در هشتمین جلسه کارگروه تنظیم بازار، با بیان این که 
جریان خاصی به دنبال خارج کردن بازار از شرایط عادی و تحریک مردم برای تجمع بوده و 
هست، اضافه کرد: این جریان هدف خاصی برای کل نظام دارند که باید دقت شود تا در جریان 
این موج قرار نگیریم و با آنها مقابله کنیم.وی تاکید کرد: مسئولان به عنوان دست اندرکاران اجرا، 
نظارت، کنترل و رسیدگی به تخلفات در عرصه تنظیم بازار، با شفافیت، صداقت و انصاف عمل 

کنند و حق مصرف کننده و تولیدکننده را پیگیری نمایند...

با کسب سه رتبه اول رقم خورد

درخشش »ایمان« 
در جشنواره مطبوعات قم

استاندارقم: 

اخلال گران نظم اقتصادی درقم 
تحویل دستگاه قضا می شوند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: سید محمد خاتمی به دنبال 
ایجاد وفاقی درجامعه است که همه نیروها احساس کنند دیده 
می شوند و مورد توجه قرار می گیرند و نظراتشان می تواند در عمل 
به نتیجه برسد و مورد بهره برداری قرار بگیرد. اشرف بروجردی  با 
اشاره به راهکارهایی که اخیرا از سوی سید محمد خاتمی در دیدار 
روز گذشته با نمایندگان ادوار مجلس شورای اسلامی مطرح شد، 

گفت: ما وظیفه داریم به مردم اطلاع رسانی کنیم...

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس بخشی از مشکلات 
کشور را ناشی از اراده هایی خارج از دولت دانست و گفت: دکتر 
روحانی در مجلس گزارش شفافی از عملکرد خود و دولت در حوزه 
های مورد سوال ارائه و برای کاستی های موجود در برخی حوزه ها 
برنامه بدهد. چهارشنبه هفته گذشته طرح سوال از رییس جمهوری 
با امضای 80 تن از نمایندگان در مجلس شورای اسلامی اعلام وصول 

شد، موفق نبودن دولت در کنترل قاچاق...

اشرف بروجردی: 

افرادی که نقش مهمی در نظام 
داشتند، به حاشیه رانده نشوند

محمودصادقی: 

رییس جمهوری گزارش شفاف 
از عملکرد دولت ارائه دهد 
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روحانی از کانون های 
قدرت پرده بردارد

آیت الله محسن غرویان: 

در نظر دارد به استناد مجوز بند 3 مصوبه مورخه 2 / 4 / 97 هیات مدیره سازمان، بهره برداری 
مکانی از غرفه زیر پله برقی پل عابر پیاده واقع در میدان مطهری را جهت ایجاد غرفه مواد 
غذایی و تنقلات به شرح ذیل را به مدت یکسال شمسی و بصورت مزایده عمومی به اشخاص 

واجدالشرایط واگذار نماید. 
لذا متقاضیان می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت و تحویل اسناد و شرکت در مزایده از 
تاریخ نشر آگهی دوم به جز ایام تعطیل تا پایان وقت اداری روز شنبه مورخه 3 / 6 / 97 به نشانی 
قم، بلوار غدیر، جنب جایگاه گازCNG و تالار آرین، واحد امور قراردادهای سازمان مراجعه و در 
صورت نیاز با شمارۀ تلفن های 59 و 32859958  داخلی های 141 و 142 تماس حاصل فرمایند.

توضیحات : 
میزان سپرده شرکت در مزایده آن مبلغ )به عدد(:20،000،000 ریال )به حروف(: بیست  میلیون 
ریال می باشد که شرکت کنندگان باید میزان سپرده شرکت در مزایده را بصورت فیش واریز 
نقدی به حساب سپرده شمارۀ 100789426557 نزد بانك شهر شعبه پایانه های مسافربری قم به 

نام سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم ارائه نمایند.
هرگاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به ترتیب ضبط 

خواهد شد. 
هزینه کارشناسی و درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد. 

سازمان در رد یا قبول هریك از پیشنهادها مختار است.
پیشنهادات رسیده ساعت 9:30صبح روز شنبه  مورخه 5/ 6 / 97در محل سازمان، در کمیسیون 

مزایده مطرح و پس از بررسی و کنترل اسناد، برنده مزایده اعلام خواهد شد. 
 سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است. 

در نظر دارد به استناد مجوز بند 5 مصوبه مورخه 4/2/ 97هیات مدیره سازمان، پارکینگ خودرو 
و موتور سیکلت فدك را به شرح ذیل و به مدت یکسال شمسی بصورت اجاره از طریق مزایده 
عمومی به شرکت واجدالشرایط واگذار نماید.لذا متقاضیان می توانند جهت اطلاع از شرایط و 
دریافت و تحویل اسناد و شرکت در مزایده، از تاریخ نشر آگهی دوم به جز ایام تعطیل تا پایان 
وقت اداری )14/20 بعدازظهر( روزشنبه مورخه 97/6/3به نشانی قم، بلوار غدیر، جنب جایگاه گاز
CNG و تالار آرین، واحد امور قراردادهای سازمان مراجعه و در صورت نیاز با شمارۀ تلفن های 59 

و 32859958  داخلی های 141 و 142 تماس حاصل فرمایند. 
توضیحات : 

میزان سپرده شرکت در مزایده  مبلغ )به عدد(: 30،000،000 ریال )به حروف(: سی میلیون ریال 
می باشد که شرکت کنندگان باید میزان سپرده شرکت در مزایده را بصورت فیش واریز نقدی 
به حساب سپرده شمارۀ 100789426557 نزد بانك شهر شعبه پایانه های مسافربری قم به نام 

سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم ارائه نمایند.
هرگاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به ترتیب ضبط 

خواهد شد. 
هزینه کارشناسی و درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد. 

 سازمان در رد یا قبول هریك از پیشنهادها مختار است.
پیشنهادات رسیده ساعت 9:30 صبح روز دوشنبه مورخه 97/6/5در محل سازمان، در 
کمیسیون مزایده مطرح و پس از بررسی و کنترل اسناد، برنده مزایده اعلام خواهد شد. همچنین 

حضور پیشنهاد دهندگان یا نمایندگان آنها در کمیسیون مجاز نمی باشد.
سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است.

سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداری قمسازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم

روابط عمومی سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قمروابط عمومی سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

آگهی مزایده) نوبت اول(آگهی مزایده) نوبت اول(
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مذاکره تابو نیست 
اما در زمان مقتضی 

گفتمان جمهوری اسلامی ایران در نظام بین الملل 
همواره گفت وگو و تعامل سازنده با جهان بوده و هست 
، مذاکره تابو نیست حتی با آمریکا، تهران و واشنگتن در 
دو دهه گذشته حداقل درباره افغانستان، عراق و در نهایت 

برجام با هم گفت وگو و مذاکره کرده اند، بنابر این تلاش ترامپ برای اینکه نشان دهد 
که مقام های ایران از مذاکره واهمه دارند. نتیجه بخش نخواهد بود. در طول چهار دهه 
گذشته، مذاکره یک مهره کلیدی درجعبه ابزار دستگاه دیپلماسی جمهوری اسلامی ایران 
بوده که در زمان های مقتضی و بر مدار تامین منافع ملی از آن استفاده شده و این مشی 
در آینده نیز استوار خواهد بود. سوال کلیدی و اساسی این است که چرا ترامپ بعد از 
خروج از برجام و اظهارات تند و حتی تهدید ضمنی به استفاده از بمب اتم، یکباره خواهان 
مذاکره با مقام های جمهوری اسلامی ایران شده و اساسا به دنبال چه اهدافی است. آیا 
واقعا ترامپ به دنبال مذاکراتی سازنده و بدون پیش شرط با تهران است؟یکی از اهداف 
ترامپ برای انجام مذاکره بدون پیش شرط در شرایط کنونی ایجاد شکاف واختلاف بین 
طبقات مختلف جامعه است ومی خواهد موافقان و مخالفان مذاکره با آمریکا را رو در 
روی هم قرار دهد، رییس جمهوری آمریکا تقربیا هر روز تمایل و علاقمندی خود را برای 
مذاکره با مقام های ایرانی تکرار می کند.ترامپ دقیقا می خواهد به افکار عمومی در ایران 
بگوید که اکنون توپ در زمین شما است، زیرا من آمادگی خود را برای مذاکرات بدون 
شرط اعلام کرده ام.رییس جمهوری آمریکا در طراحی خود یک مسئله مهم را نادیده 
گرفته است، خروج غیر قانونی از برجام، ترامپ در مورد هوشمندی و سطح دانش سیاسی 
مردم ایران خود را به خواب زده است، زیرا افکار عمومی در ایران هنوز هم جواب سوال 
بزرگ خود درباره خروج غیر قانونی ترامپ از برجام را پیدا نکرده اند، زیرا در زمانی که 
دنیا از تداوم برجام حمایت و تهران به همه تعهدات برجامی خود عمل می کرد، دولت 
آمریکا این توافق بین المللی را بدون هیچ دلیلی نقض کرد و تحریم ها علیه ملت ایران 
را باز گرداند.از طرفی اظهارات مایک پمپئو بعد از اعلام آمادگی ترامپ برای انجام مذاکره 
بدون پیش شرط با مقام های ایران، شروطی را برای انجام مذاکرات احتمالی بیان کرد 
که نشان می دهد، حداقل در شرایط کنونی صدای واحدی از داخل کاخ سفید درباره 
پیشنهاد ترامپ برای مذاکره بدون پیش شرط با ایران به گوش نمی رسد. این اختلاف 
نظر پمپئو با ترامپ موید این واقعیت است که آمریکایی ها ابتدا نیاز به مذاکره در داخل به 
ویژه در کاخ سفید دارند تا ابتدا به یک صدای واحد برسند و بعد از آن به دنبال مذاکره با 
ایران باشند. مسئله بعد که حائز اهمیت بوده، خود شیفتگی شخصیتی ترامپ می باشد. 
او علاقمند است تمام استثناها وتحولات مهم تاریخی در دوره مسئولیتش و به نام او ثبت 
شود. از سوی دیگر ترامپ تلاش می کند، مدل مذاکرات با کره شمالی را با تهران نیز 
امتحان کند، بشدت علاقمند است که بعد از مذاکره با رهبر کره شمالی، تابوی مذاکره 
با مقام های عالی جمهوری اسلامی ایران را هم بشکند. اما ترامپ برای رسیدن به این 
مهم چند مشکل اساسی دارد.1- برخلاف مذاکره با کره شمالی که کره جنوبی تسهیل 
کننده آن بود، درباره مذاکره با تهران شرایط بر خلاف است زیرا سران رژیم صهیونیستی 
و آل سعود تلاش خواهند کرد تا به هر شکلی مانع تراشی کنند.2- آیا ترامپ می تواند 
مانند دوره اوباما مانع از تاثیرگذاری لابی های مخالف تهران مانند رژیم صهیونیستی به 
ویژه )آیپک( و عربستان سعودی بر مذاکرات احتمالی آینده شود؟3- ترامپ با سنگ 
اندازی برخی تندروهای دولتش که ارتباطات نزدیکی با گروههای ضد ایرانی دارند و 
تلاش خواهند کرد تا مذاکرات احتمالی را تحت الشعاع القائات خود قرار دهند، چگونه 
برخورد خواهد کرد؟4- از همه مهمتر، مسئله تحریم ها است، بدون شک ترامپ خوب 
می داند که ایران هرگز حاضر نخواهد بود، هم تحریم های ظالمانه ادامه داشته باشد و 
هم به مذاکراتی طولانی و سخت تن دهد.5- کلیدی ترین مسئله برای ایران، اهمیت 
تداوم غنی سازی و به رسمیت شناختن این حق است، در گذشته اگر ایران پای میز 
مذاکراتی نشست که در نهایت به برجام متنهی شد،حق غنی سازی ایران توسط طرف 
های مذاکره به ویژه دولت اوباما بود . اگر تیم ترامپ همچنان مصر باشد که محدودیت 
های ایران براساس بند غروب مادام العمر شود، نتیجه مذاکرات احتمالی ازپیش مشخص 
است و تهران چنین مسئله ای را نخواهد پذیرفت.'جان ساورس یکی از مذاکره کنندگان 
تیم هسته ای انگلیس در سال 2005 که پس از آن رئیس سرویس اطلاعات خارجی 
انگلیس)MI6( شد، در سال 2005 گفت: »ایران غنی سازی اورانیوم را انجام خواهد داد 
حتی اگر به قیمت شروع جنگ باشد'.ساورس در این باره می گوید:'به همتای ایرانی خود 
هشدار دادم در صورت تداوم غنی سازی اورانیوم، آمریکا اقدام نظامی خواهد کرد اما با 
این حال، ایران مهر و موم آژانس بین المللی انرژی اتمی را در مورد تجهیزات غنی سازی 
شکست و اورانیوم غنی سازی را بر خلاف تحریم ها و احتمال ورود به جنگ با آمریکا و 
اسرائیل ادامه داد.' 6 - در همه جای دنیا برای انجام مذاکراتی با این اهمیت، ابتدا مسایل 
و بندهای درخواستی و اختلافی دو طرف مورد بحث و بررسی کارشناسی قرار می گیرد 

و سپس مذاکره در سطح سران برگزار می شود.
ترامپ تلاش می کند ابتدا در سطح سران مذاکره شود و بعد در نشست های 
کارشناسی تحت الشعاع نمایش تبلیغاتی که به راه می اندازد، امتیازهای لازم را بگیرد. 
رییس جمهوری آمریکا گمان می کند که برخی اعتراض های صنفی در گوشه و کنار 
ایران، ابزاری است تا او با استفاده از آنها، مقام های ایرانی را به پای میز مذاکره بکشاند و 
امتیازهای لازم را بگیرد، این خیال سرابی بیش نیست. در صورتی که ترامپ قصد داشته 
باشد که در سیاست های خود نسبت به ایران تغییر محسوسی ایجاد کند، اشتباهات 
خود در خارج شدن از برجام را جبران نموده و شروط 12 گانه و یک جانبه گرایی 
دولت خود را کنار بگذارد و به تعهدات بین المللی این کشور و چند جانبه گرایی احترام 
بگذارد و به برجام و یا حداقل تعهدات آن بازگردد، آن زمان مذاکره و تعامل با تهران دور 

از انتظار نیست.
* کارشناس مسایل آمریکا

نگاهی به یک
 استیضاح پرحاشیه

روز چهارشنبه در جریان جلسه استیضاح ربیعی شاهد 
بگم بگم های مختلف از سوی نمایندگان و البته وزیر حالا 
سابق کار بودیم. روز چهارشنبه حرف هایی زده شد که 

نمی شود از آن به سادگی گذشت.یکی از نمایندگان از پیشنهاد 500 میلیونی برای مطرح 
نشدن  مشکلات بهزیستی حرف زد و دیگری از به توپ بستن مجلس توسط خود 
نمایندگان.یکی دیگر از نمایندگان پشت تریبون قرار گرفت و گفت پسر آقای وزیر با پسر 
معاونش در دبی شرکت زده اند. در مجلس گفته شد دختر یکی از نمایندگان مشهور 
مجلس، مسئول فاینانس پتروشیمی با مدرک لیسانس است.آن نماینده مشهور هم فریاد 
زد که دختر من فوق لیسانس شیمی از دانشگاه شریف دارد که قبل از آنکه آقایان سر کار 
آیند در پتروشیمی کار می کرد. این آقایان بگویند بچه های آنها و دار و دسته شان در این 
سیستم بیشتر درگیر هستند یا بچه های من؟ این حرف ها را که می زنند چه معنایی دارد.

وزیر هم وقتی پشت تریبون قرار گرفت از فشار نمایندگان گفت:» رئیس بهزیستی 
سبزوار یک زن برجسته است اما به من فشار می آورند که یا این فرد را بردار یا اینکه تو 
را استیضاح می کنیم. در اتاق من می گویند سالی 400، 500 میلیون تومان به حساب 

فرد موردنظر آن ها واریز شود.«
این حرف ها را هم مردم شنیدند هم کسانی که مسؤول رسیدگی به رفتار نمایندگان 
و اعضای دولت هستند. سخنرانی های دیروز نشان داد در رابطه مجلس و دولت اتفاقات 

عجیبی در حال افتادن است.
تمام این حرف ها نشان داد در رفتار برخی از آقایان فساد و زد و بند وجود دارد.

حالا نهادهایی که وظیفه رسیدگی به این رفتار را دارند باید وارد عمل شوند تا مشخص 
شود چقدر از حرف های روز استیضاح راست بوده است.

مردم این حرف ها را می شنوند و می گویند فساد کشور را گرفته است. دیروز خود 
نمایندگان با حرف های خود بر این موضوع صحه گذاشتند.

به خدا بازداشت یک وزیر، یک نماینده مجلس و هر  مقام دیگری به جرم فساد 
اشکالی ندارد. اتفاقا این رفتار با استقبال گسترده مردم روبرو و زمینه ساز اعتماد بیشتر به 
نظام خواهد شد.هرچه زودتر باید مشخص شود که حرف های زده شده در مجلس اتهام 

بوده است یا جرم. اگر جرمی اتفاق افتاده است باید سریع و صریح با آن برخورد شود.
ممکن است خیلی از این حرف های زده شده درست نباشند و برای رسیدن به مقاصد 
سیاسی مطرح شده باشد. روشن شدن ابعاد این ماجرا می تواند برای بسیاری هم حکم 

رفع ابهام و اتهام را داشته باشد.
استیضاح علی ربیعی از جهاتی یادآور محاکمه عبدالله نوری در سال 78 بود. آنجا که 
وزیر کشور دولت  اصلاحات که چند حکم از امام داشت خطاب به رییس دادگاه گفت: اگر 
آنچه می گویید راست باشد وای بر ما اگر راست نباشد باز وای بر ما. چون اگر راست باشد 
مردم می گویند روحانی مورد تایید امام، هاشمی و خاتمی اینگونه است، دیگران چگونه 
هستند؟ و اگر راست نباشد باز مردم می گویند اگر با روحانی تایید امام، اینگونه رفتار شود 

با دیگران چگونه رفتار می شود، در هر صورت وای بر ما.
حالا حکایت استیضاح علی ربیعی است. چون اگر اتهامات نمایندگان به او راست باشد 
وای بر ما و اگر راست نباشد باز وای بر ما. در حالت اول دولت باید تکلیف شرکت های 
شستا را روشن کند و وزارت کار را به همان وزارت روابط کار برگرداند، نه یک تشکیلات 
اقتصادی عظیم که پتروشیمی، کشتی، بیمه، کفش ملی و ... در اختیار دارد. اگر راست 
نباشد شورای نگهبان کمتر سختگیری کند و بگذارد نمایندگان کلان نگر تر و احزاب 

رقابت کنند نه افرادی که تنها به فکر روابط و منافع هستند.

صبح روزپنجشنبه انجام شد؛

غبارروبی مضجع مطهر امام رضا )ع( 
با حضور رهبر انقلاب

مراسم غبارروبی مضجع حضرت امام رضا )ع(، صبح روزپنجشنبه با حضور رهبر 
انقلاب اسلامی برگزار شد.

همزمان با ماه ذی القعده و ایام زیارت مخصوص رضوی، مراسم غبارروبی مضجع 
شریف ثامن الحجج حضرت علی بن موسی الرضا )علیهماالسلام(، صبح روز پنجشنبه 
با حضور رهبر انقلاب اسلامی برگزار شد.در مراسم غبارروبی صبح روپنجشنبه ز که 
با حضور رهبر انقلاب اسلامی برگزار شد، مراجع تقلید آیات عظام مکارم شیرازی و 
وحیدخراسانی و آیت الله مصباح یزدی، به همراه جمعی از علما، مسئولین و خانواده های 

شهدا، جانبازان و ایثارگران استان خراسان نیز حضور داشتند.

غلامعلی رجایی: 

روحانی به سیستم شاه عباس عمل کند
یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: رییس جمهور باید ارتباط صوتی و کلامی را 
با مردم بیشتر کند. ارتباط تلویزیونی ارتباطی یک سویه است و باید ارتباط دو طرفه 
باشد و رییس جمهور هم صحبت های مردم را بشنود. یک پیشنهاد این است که 
روحانی به سیستم شاه عباس عمل کند یعنی با لباس مبدل در بین مردم حاضر شود 

و مشکلات مردم را بشنود. 
غلامعلی رجایی در گفت وگو با خبرنگار سیاسی ایلنا، با اشاره به حضور رییس جمهور 
در رسانه ملی پس از وقفه ای طولانی گفت: تاخیر در گفت وگو با مردم بخشودنی 
نیست، رییس جمهور نباید به هیچ بهانه ای ارتباطش را با مردم قطع کند و باید نظم 
ارتباطی حفظ شود.وی افزود: البته ایشان در حوزه اقتصادی به ویژه که محور اصلی 
گفت وگو بود خوب صحبت کرد و به نظر من توانست امیدی ایجاد کنند. صحبت در 
خصوص لزوم اتحاد را هم مثبت می دانم که گفتند این موضوع سبب خواهد شد تا 
ایالات متحده نسبت به تحریم های ایران عقب نشینی کند؛  البته باید انتظار دولت 

از ملت را صریح تر و شفاف تر بیان می کردند که کمی در این موضوع تعارف کردند.
رجایی ادامه داد : همچنین معتقدم در خصوص برخورد با اخلالگران اقتصادی 

مخصوصا مساله ارز و قاچاق خودرو باید صراحت بیشتری به خرج می دادند.
بین  مستمر  ارتباط  وجود  لزوم  خصوص  در  تهران  شهردار  رسانه ای  مشاور 
رییس جمهور و مردم گفت:  من اعتقادم این است که آقای رییس جمهور باید ارتباط 
صوتی و کلامی را با مردم بیشتر کند. ارتباط تلویزیونی ارتباطی یک سویه است 
و باید ارتباط دو طرفه باشد و رییس جمهور هم صحبت های مردم را بشنود. یک 
پیشنهاد این است که روحانی به سیستم شاه عباس عمل کند، یعنی با لباس مبدل 
در بین مردم حاضر شود و مشکلات مردم را بشنود. روحانی در این قضیه دچار 
کاستی ها و کمبودهایی است که باید پررنگ تر شود و ارتباطش تنها به یک ساعت 
گفت و گوی تلویزیونی محدود نشود.رجایی در خصوص صحبت های رییس جمهور 
در محور سیاست خارجی هم گفت: در رابطه با آمریکا هم ایشان بصورت صریح 
پاسخ رییس جمهور ایالات متحده را داد و گفت مذاکره با تحریم جور در نمی آید 
و کاملا مستدل بود و البته خیلی هم با ثبات و بدون احساس ضعف مطرح شد. 
ایشان واقع بینانه گفتند تحریم ها اثرش را خواهد گذاشت اما همزمان هم گفتند که با 
کمک هم می توانیم عمر این تحریمها را کاهش دهیم.رجایی در تحلیل صحبت های 
رییس جمهور در خصوص حضور در مجلس هم گفت: معتقدم آقای روحانی در 
مجلس متفاوت ظاهر خواهد شد و حرف های جدی تری می زند و گلایه هایی که از 

آقای لاریجانی مطرح کردند در صحن مجلس با صراحت عنوان خواهند کرد.
وی با رد مقایسه حضور رییس جمهور با یکشنبه سیاه مجلس نهم گفت: ما شاهد 
افشاگری از سوی آقای روحانی نخواهیم بود چرا که ایشان شخصیتی حقوقی و 

دیپلمات است که قطعا ایشان پخته تر برخورد خواهند کرد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب همچنین در این رابطه که رییس جمهور چرخش 
سیاسی خود را رد کرده است، گفت: چرخش رییس جمهور بسیار محسوس است؛ چرا 
باید یک اصلاح طلب با وجاهتی مثل مجید انصاری از دولت خارج شود؟ به نظر من 
رگه های اصلاح طلب دولت دوم حسن روحانی به مراتب کمتر از دولت نخست است.

رئیس دفتر رئیس جمهور: 

دولت عذرخواهی از مردم را بد نمی داند
رئیس دفتر رئیس جمهور گفت: جبهه پایداری گروهی بود که همواره با دولت 
مخالفت می کرد، حالا آنها رفتند تعدادی امضا برای سئوال از رئیس جمهور جمع 

کردند. ما حساب این گروه را از همه مجلس جدا می دانیم. 
محمود واعظی در گفتگویی در پاسخ به این سوال که آیا مجلس در تعامل با دولت 
تغییر رویه داده گفت: خیر این طور نیست، آقای رئیس جمهور در گفتگوی تلویزیونی 
با مردم درباره روابط با مجلس خیلی خوب صحبت کرد و گفت »سیاست ما این 
است که به جد با مجلس کار کنیم و سران سه قوه مسائل کشور را با هم حل کنند«.

وی ادامه داد: در دولت فکر نمی کنیم سئوال از رئیس جمهور، سوال همه مجلس 
است بالاخره هم در این مجلس و هم در مجلس قبل جبهه پایداری گروهی بود که 
همواره با دولت مخالفت می کرد،حالا آنها رفتند تعدادی امضا جمع کردند. ما حساب 
این گروه را از همه مجلس جدا می دانیم.رئیس دفتر رئیس جمهور درباره اظهارنظر 
برخی منتقدان ومخالفان دولت که گفته اند »چرا رئیس جمهور از مردم عذرخواهی 
نکرد؟« گفت: در دولت یازدهم هم شاهدش بودیم آقای رئیس جمهور هر جا لازم 
دید از مردم عذرخواهی کرد. یعنی دولت عذرخواهی از مردم را هیچ بد نمی داند بلکه 
افتخار هم می کند.وی با بیان اینکه رئیس جمهور و دولت خود را خدمتگزار مردم و 
مردم را ولی نعمت خود می دانند بنابراین وقتی از مردم عذر بخواهند کوچک نمی 
شوند ادامه داد: برای آقای رئیس جمهوری که در همان مصاحبه و سخنان قبلی اش 
گفت »من خم می شوم و دست مخالفانم را می بوسم برای اینکه به این مردم خدمت 
کنیم« عذرخواهی کردن مسئله ای نیست اما عذرخواهی کردن دلیل می خواهد.

واعظی یادآور شد: اگر هر زمانی یک دلیلی وجود داشته باشد و اشتباهی در کار دولت 
رخ دهد، حتما آقای رئیس جمهور و همه اعضای کابینه از مردم عذرخواهی می کنند.

المالکی:

 با فشار اقتصادی به ایران مخالفیم 
'نوری المالکی' معاون رئیس جمهوری عراق گفت که با فشار و تحریم اقتصادی 

تحمیلی آمریکا علیه جمهوری اسلامی ایران مخالف است. 
دبیرکل حزب الدعوه و رهبر ائتلاف دولت قانون عراق در دیدار 'ایرج مسجدی' 
سفیر جمهوری اسلامی ایران در عراق با وی افزود: سیاست تحمیل فشار اقتصادی 
و تحریم بر ملت ها مردود است و جامعه جهانی باید جلوی سیاست به گرسنگی 

کشاندن ملت ها را بگیرد.
مسجدی نیز در این دیدار از مواضع حمایت آمیز نوری المالکی از جمهوری اسلامی 

ایران در سطح منطقه و جهان قدردانی کرد. 
المالکی دربخش دیگری از این دیدار گفت احزاب عراق همچنان گفتگوهای خود 
را برای تشکیل دولتی قدرتمند که خواسته های ملت عراق را برآورده کند، ادامه می 

دهند.
دو طرف در این دیدار همچنین در مورد چگونگی تقویت روابط بین دو کشور، 

اوضاع سیاسی، امنیتی منطقه و جهان بحث و گفتگو کردند.
گفتنی است المالکی دیروز چهارشنبه با صدور بیانیه ای با رد اقدامات ضد ایرانی 
ترامپ، آن را نقض آشکار قوانین بین الملل خواند و تاکید کرد عراق نباید با این اقدامات 

همراهی کند. 
وی اعلام کرد: در زمانی شاهد اقدامات یکجانبه آمریکا علیه کشور همسایه مان 
ایران هستیم که کشورهای جهان و خاورمیانه برای خروج از جهان تک قطبی تلاش 

می کنند. 
رئیس ائتلاف انتخاباتی دولت قانون افزود: ما اقدامات آمریکا علیه جمهوری اسلامی 
ایران و تمامی تحریم های یکجانبه علیه ملت ها را محکوم می کنیم و دولت های 

منطقه و جهان را نیز به محکوم کردن آن فرامی خوانیم. 
دبیرکل حزب الدعوه عراق، محاصره و فشار اقتصادی را اقدامی نادرست، غیر قانونی، 
انتقام جویانه، ظالمانه و بدون هیچ گونه مشروعیت بین المللی و غیرقابل توجیه دانست 

چرا که خارج از چارچوب سازمان ملل انجام شده است. 

آیت الله مکارم شیرازی با بیان اینکه 
مردم از دستگاه قضایی به شدت ناراضی 
هستند و به سبب تعلل دستگاه قضایی 
مفسدان اقتصادی خود را در امان می 
بینند، گفت: نباید ملاحظه هیچ کس را 
کرد. امیرالمومنین)ع( ملاحظه برادرش 
عقیل را هم نکرد، در حالی که او فقط یک 
رانت کوچک از ایشان می خواست و شما 
هم ملاحظه حتی برادرتان و دوستانتان 

را نکنید. 
پنجشنبه  روز  تقلید   مرجع  این 
مساجد  و  روحانیت  »نقش  درهمایش 
در ارتقا خدمت به مردم«  با بیان این 
نویسان شرق و غرب چنین  تاریخ  که 
نوشته اند که اسلام چرا با این سرعت 
در دنیا پیش رفت و در صد سال شرق 
و غرب عالم را فرا گرفت، اظهارداشت :در 
این رابطه سخنان زیادی موجود است و 
مورخان معروف گفته اند که هنوز برای ما 
این مسأله معماست که عامل این سرعت 

پیشرفت چه بود.
وی با بیان این که برای پاسخگویی به 
این سوال باید به سخنان پیامبر اکرم)ص( 
درباره  پیامبر)ص(  افزود:  کرد،  رجوع 
پیشرفت اسلام و عامل عدم عقب ماندگی 
مسلمانان حدیثی دارند که می فرمایند 
آنچه باعث شد مسلمانان با سرعت دنیا را 
بگیرند اولا مسأله زهد یعنی بی اعتنایی به 
دنیا و همچنین  یقین قطعی به مسیرشان 
بود و این یقین توام با زندگی ساده عامل 

پیشرفت شد.
* یقین به مسیر پیش رو از بین 
برود، حقوق های نجومی و رانت جلوه 

گری می کند
آیت الله مکارم شیرازی با بیان این 
که مسلمانان اعتنا به زندگی پرزرق و 
و  پرزرق  زندگی  چراکه  نداشتند،  برق 
برق هزینه سنگینی دارد و یکی از هزینه 
هایش شکست مقابل دشمن است، اظهار 
کرد: اگر شک در انسان به وجود بیاید و 
یقین کمرنگ شود آرزوهای دور و دراز به 

وجود می آیند و حقوق های نجومی و 
رانت ها جلوه گری می کنند.

این مرجع تقلید با بیان این که امروزه 
چرا آمریکا از ما می ترسد و حرف از گزینه 
نظامی روی میز می زند، بیان کرد: ترس 
آنان از این است که ما سلاحی داریم که 
آنها ندارند و آن هم سلاح ایمان و یقین 
است؛ در حقیقت دشمن می خواهد این 
دو را بگیرد. اولا زندگی ها را پرزرق و برق 
کند، دوما با شبهات متعدد آن اعتقادات 

محکم و معنوی را متزلزل کند.
* هدف آمریکا نابودی انقلاب در 

برابر منافع نامشروعشان است
وی  با بیان این که دولتمردان بدانند 
اگر در برابر این ملت به خصوص نسل 
جوان و روحانیت خدمتگذار وظیفه شان 
را انجام دهند، آنگاه دیگر نه از آمریکا می 
ترسند و نه از غیر آمریکا، اظهار کرد: اگر 
بخواهیم با آنها مذاکره کنیم اولین چیزی 
که می خواهند این است که می گویند 
تمام آثار اتمی را محو کنید. بعد از آن همه 
موشک ها را نابود کنید، سپس اسرائیل و 
یا فرقه های ضاله را به رسمیت بشناسید 
و آنها می خواهند قدرت انقلاب اسلامی 

را از بین ببرند.
وی با بیان این که آنان اعتقاد دارند 
باید قدرت انقلاب اسلامی را از بین ببرند 
تا این قدرت در برابر منافع نامشروع شان 

نباشد، بیان کرد: دولتمردان باید به این 
ملت خدمت کنند تا بتوانند رسالت شان 
را به انجام برسانند؛ دولتمردان باید بدانند 
امروز مردم این تیم اقتصادی دولت را نمی 
پسندند؛ آن روزها تجربه کردید و نتیجه 
نداد؛ بنابراین الان باید تحول ایجاد کنید.

این مرجع تقلید با بیان این که در 
مدیریت قاطعیت و شجاعت لازم است 
که اگر قاطع و شجاع نباشید مدیر خوبی 
نخواهید بود، گفت: گاهی لازم است به 
خطاهایتان اعتراف کنید و از مردم عذر 

بخواهید و آن را توجیه نکنید.
محاکمه  در  تسریع  ضرورت   *

مفسدان اقتصادی
آیت الله مکارم شیرازی با بیان این که 
مردم از دستگاه قضایی فعلی به شدت 
ناراضی هستند چون همیشه صحبت 
مجازات  اما  است  اقتصادی  مفسدان 
در  مجازاتی  اما  هست،  جرم  نیست، 
کار نیست، افزود: اگر روند رسیدگی به 
پرونده ها زمانبر شده این را شما درست 
کردید و برای خودتان تشریفات غلط و 
دست و پا گیر ایجاد کردید که محاکمه 
طولانی  های  مدت  اقتصادی  مفسدان 
می  باشد  قاطعیت  اگر  برد.  می  وقت 
شود هر کدام از مفسدان را در یکی دو 
ماه می توان محاکمه کرد همان طور که 
امیرالمومنین)ع( در یک جلسه محاکمه 

می کرد، حکم می داد و اجرا می کرد.
وی  با بیان این که به سبب تعلل 
دستگاه قضایی مفسدان اقتصادی خود را 
در امان می بینند، عنوان کرد: از همه بدتر 
این است که مفسدان اقتصادی دستشان 
در دست قدرت های نفوذی است، چراکه 
اگر این طور نبود آنها نمی توانستند این 
کارها را بکنند و مثلا تعدادی انبوه ماشین 
های خارجی وارد کنند یا 3 هزار و 500 
میلیارد تومان به جیب بزند و فرار کند؛ 
اگر این طور باشد با این وضع مفسدان 

اقتصادی خود را در جای امن می بینند.
این مرجع تقلید با بیان این که در این 
میان آنچه مهم است قاطعیت و شجاعت 
می باشد، بیان کرد: نباید ملاحظه هیچ 
کس را کرد. امیرالمومنین)ع( ملاحظه 
برادرش عقیل را هم نکرد، در حالی که 
او فقط یک رانت کوچک از ایشان می 
خواست و شما هم ملاحظه حتی برادرتان 
را نکنید و با برادران، پسران و دوستانتان 
الله مکارم  برخورد کنید. حضرت آیت 
شیرازی با بیان این که من سراغ دارم 
انجام  برای  دولتی  ارز  کم  مقداری  که 
فعالیت های فرهنگی و خدمت به اسلام 
و تشیع می خواستند اما به آنها ارائه نشد 
و در مقابل ارز دولتی بسیار زیادی به 40 
موسسه واردات موبایل بدون حساب و 
کتاب اعطا شد، افزودند: تا این دستگاه 

ویرایش نشود مردم ناراضی خواهند بود.
صمیمیت،  با  باید  مملکت   *

انسجام و فداکاری حفظ شود
وی  با بیان این که عوامل بیگانه دو 
هفته پشت سر هم مردم را دعوت به 
اعتراض در خیابان ها کردند، اما نتیجه 
قابل ملاحظه ای نداشت و کسی استقبال 
مقدار کمی هم که حضور  آن  و  نکرد 
اظهار  بودند،  خودشان  افراد  از  داشتند 
کرد: مردم ما می دانند مملکت را باید 
با صمیمیت، انسجام، برادری و فداکاری 
حفظ کرد و از این چنین مردمی باید 

قدردانی کرد.

رئیس شورای عالی استان ها گفت: بخشی از اوضاع و احوال خطیر کنونی در کشور 
ناشی از غفلت از نقش مردمی شوراها در کشور است. مسئولان از ظرفیت شوراها برای 
کنترل و مهار بحران ها استفاده کنند تا مطالبات عادی به مسئله و بحران تبدیل نشود. 

مرتضی الویری روز پنجشنبه در هشتمین اجلاس عمومی شورای عالی استانها که در 
محل مجلس قدیم برگزار شد، افزود: در مسیر استفاده از ظرفیت شوراها در بحران ها و 
مطالبات مردمی باید به نقش شوراها در کشور به صورت جدی تر نگریسته شود که راه 

مقابله با بسیاری از معضلات است.
وی ادامه داد: در شرایط حاضر و تحریم های همه جانبه توجه بیش از پیش به نقش 
شوراها در کشور ضرورت دارد. بخشی از اوضاع و احوال خطیر کنونی در کشور ناشی از 

غفلت از نقش مردمی شوراها در کشور است.
وی افزود: همواره شوراها به عنوان ضربه گیر و انعکاس دهنده مطالبات مردم عمل 
کرده اند بنابراین شوراها نهادی هستند که از تبدیل شدن مطالبات اقتصادی فرهنگی و 

اجتماعی مردم به بحران امنیتی جلوگیری می کنند.
رئیس شورای عالی استان ها در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 14 مرداد 

که مصادف با رویداد تاریخی در زمینه فرمان مشروطیت است گفت: مشروطیت جدای 
از یک واقعیت تاریخی یک جنبش فکری است، هم اکنون که شورای عالی استان ها در 
محل مجلس قدیم جلسات خود را برگزار می کند با افتخار بسیار دور هم گرد آمده ایم و 

می توانیم بگوییم که مهمترین دستاورد مشروطه است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به واگذاری اختیارات اساسی تر به شوراها 
و نقش آفرینی عملی تر آنها اشاره کرد و گفت: راه حل نقش آفرینی عملی تر در اداره 
روستاها و شهرها رساندن شوراها به جایگاه پیش بینی شده آنها در قانون اساسی است از 
جمله تحقق تصمیم گیری مقررات گذاری شوراها در حوزه امور محلی و عینیت بخشیدن 
به نظارت شوراها بر مسئولان دولتی آن گونه که در اصل 103 قانون اساسی آمده است.

وی همچنین ادامه داد: هم اکنون مردم صبور ما با مشکلات اقتصادی فراوانی دست 
و پنجه نرم می کنند و درخواست ما نمایندگان مردم از مسئولان توجه بیشتر به مسائل 

و اطلاع رسانی دقیق تر و اقدام قاطع در رفع این مشکلات است.
وی تاکید کرد: در این مسیر برخورد قاطع با عاملان این اوضاع در کنار توجه به اجرای 

اصول مدیریتی و پیشگیری از بروز این معضلات مهم و قابل توجه است.

آیت الله مکارم شیرازی: 

مردم از برخورد قوه قضائیه با مفسدان اقتصادی ناراضی اند

رئیس شورای عالی استان ها: 

برخی مشکلات کشور به خاطر غفلت از نقش مردم است 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

وزیر کشور با بیان این که »آمریکا با نقض تعهدات 
جهانی قابل اعتماد و مذاکره نیست«، گفت: دولت بدون 
مشارکت مردم نمی تواند مشکلات کشور را برطرف 

کند.
عبدالرضا رحمانی فضلی در جریان سفر خود به 
استان یزد با حضور در جلسه مدیریت اقتصاد مقاومتی 
یزد به این که »مشکلات دیگر کشورها هم مانند ما 
دشمنان  است«،اظهرداشت:  ایران  از  بیشتر  حتی  و 
مشکلاتی که در کشورهای خود وجود دارند را نشان 
فضای  طریق  از  تبلیغات  با  ایران  در  ولی  نمی دهند 
مجازی سعی می کنند مشکلات را بسیار بیشتر از آن چه 
هست، نشان دهند. سخت ترین مسئله برای ما آن است 
که مردم خدای ناکرده احساس ناامنی در جامعه داشته 
باشند و خدای ناکرده امنیت آنان حتی به صورت روانی 
دچار اختلال شود. اگر اعتقاد ما به توانمندی های مان 
توحیدی باشد، هیچ چیزی برای ما غیر قابل حل شدن 
نیست و به هیچ عنوان بن بستی در وجود انسان قرار 

ندارد؛ چرا که بن بست با کاملیت انسان انطباق ندارد.
وی با بیان این که »به شرایط فعلی ایران می توان 

نگاه های متفاوتی داشت«، خاطرنشان کرد: یکی از این 
نگاه ها نگاه ناامیدی، یاس و نتوانستن است و نگاه دیگر 
این است که ما در مقابل هر چیزی قدرت تغییر داریم و 
معادلات دو طرفه است و ما هم مانند طرف مقابل توان 

و امکانات داریم.
رحمانی فضلی ادامه داد: ما در این 40 سال و حتی 
قبل از آن و در دوران مبارزه فراز و فرودهای زیادی 
داشتیم ولی برآیند همه این ها به آن جا رسیده که الان 
دنیا در مقابل قدرت ما ایستاده است و آن هایی که فکر 
می کردند ما یک هفته ای و سه ماهه و یک ساله از بین 
می رویم الان به دنبال این هستند که ما انرژی هسته ای 

نداشته باشیم و چنین مباحثی را مطرح می کنند.
وی با بیان این که »الان مواجهه دشمن با ما مواجهه 
را که آن ها  با قدرت ماست«، تصریح کرد: شرایطی 
بیش از حد بزرگ می کنند و در دایره قدرت تبلیغاتی 
خودشان به رخ خودشان می کشانند همیشه بوده و الان 

هم به مانند گذشته است. 
است«  طبیعی  »حادثه  این که  به  اشاره  با  وی 
نمی توانند  هفته  دو  یونان  در  الان  کرد:  خاطرنشان 

آتش سوزی را خاموش کنند و یا در کانادا به دلیل گرما 
زدگی 80 نفر جان خود را از دست می دهند ولی این 
موارد نشان داده نمی شود و مشکلات در ایران به صورت 

بسیار زیادی بزرگ نمایی می شود.
به صورت  »آمریکا  این که  به  اشاره  با  وزیر کشور 
کاملا علنی در برابر تمام دنیا زیر تعهدات و قول های 
خود زد« خاطرنشان کرد: با چنین افرادی که به این 
راحتی در برابر چشمان جهانیان زیر قول خود می زننند 
به هیچ عنوان امکان مذاکره وجود ندارد. آمریکا هیچ 
همکاری در ارتباط با تحقق برجام و عمل به آن انجام 
نداد.  ایرانیان به آمریکایی ها هیچ اعتمادی ندارند و 
برای اینکه به مذاکره فکر هم بکنیم باید ابتدا آمریکا به 
تمام تعهدات پیشین خود عمل کرده و از مردم ایران به  

صورت رسمی عذرخواهی کنند.
وی با بیان این که »امروز آمریکایی ها همانند گذشته 
بر روی کشورهای جهان تسلط ندارند« خاطرنشان کرد: 
ا باید شجاعانه مشکلات را ببینیم و دلسوزانه نسبت به 
رفع این مشکلات قدم برداریم. ما به غیر از مشارکت 

مردم نمی توانیم مشکلات این کشور را برطرف کنیم.

وزیر کشور :

آمریکا با نقض تعهدات جهانی قابل اعتماد و مذاکره نیست 

محسن غرویان با بیان اینکه پیامد کلی گویی و 
اظهارات محافظه کارانه این است که مردم مأیوس تر 
می شوند افزود: در این صورت حتماً یاس و ناامیدی 
موجود در جامعه بیشتر شده و به تبع آن اعتماد به 

دولت کم می شود. 
آیت الله محسن غرویان با بیان اینکه کشور بیش 
از هر زمان دیگری نیاز به آرامش و انسجام درونی دارد 
گفت: حسن روحانی در گذشته و در گفت وگوهای 
مختلف با مردم نشان داده است که به دنبال ایجاد این 
آرامش و تلاش در راه منافع مردم است. در شرایط فعلی 
نباید کشور را دچار تشنج روحی و روانی کنیم و آرامش 

را برهم بزنیم. 
وی در ادامه اظهار داشت: باید به همین دولت کمک 
کنیم تا در زمان باقی مانده به سیاست خارجی و اقتصاد 

خدمت کند و بتواند بحران های پیش آمده را برطرف 
کند. باید مردم احساس کنند پشت پرده ای وجود ندارد 

و منافع ملی و مصالح عمومی خط قرمز است. 
مدرس حوزه علمیه قم درخصوص اعتماد عمومی 
شرایط  این  در  گفت:  دولت  سیاستهای  به  نسبت 
نباید  اسم ورسم  موقعیت،  لحاظ  به  شخصیت ها 
سواستفاده کنند و منافع مردم را درخطر بیندازند. 
قطعاً  بیشتر شود  با مردم  مواجهه  اگر شفافیت در 
اعتماد عمومی هم بازخواهد گشت. به همین دلیل 
رئیس جمهوری باید با مردم شفاف تر صحبت کند و این 

شفافیت اتحاد و انسجام را بیشتر خواهد کرد. 
* اظهارات محافظه کارانه مردم را مأیوس  می کند

غرویان با بیان اینکه پیامد کلی گویی و اظهارات 
محافظه کارانه این است که مردم مأیوس تر می شوند 

افزود: در این صورت حتماً یاس و ناامیدی موجود در 
جامعه بیشتر شده و به تبع آن اعتماد به دولت کم 
می شود. وی همچنین به سخنان اخیر رییس جمهور 
اشاره کرد وگفت: روحانی در صحبت های اخیرش قصد 
تزریق آرامش به مردم را داشت و به مردم این اطمینان 
خاطر را داد که برای تأمین کالاهای اساسی و ضروری با 

وجود تحریم ها دچار مشکل نخواهند شد.
اظهار داشت:اما رئیس جمهوری  ادامه  غرویان در 
باید برای مردم به صورت شفاف بگویند که چه نهادهای 
موازی در کار دولت دخالت می کنند یا افراطیون چه 
موانعی در برابر دولت ایجاد می کنند. باید بگویند که 
فضاسازی های مخالفان دولت از طرف کدام سازمان ها 
و کانون های قدرت موازی حمایت می شوند. در این 

صورت مردم با دولت همراهی بیشتری خواهند کرد.

آیت الله محسن غرویان: 

روحانی از کانون های قدرت پرده بردارد

افشار دارابی * 

امام جمعه موقت تهران با بیان اینکه در خصوص مذاکره 
با آمریکا مواضع ما همان مواضعی است که رهبر معظم 
انقلاب بیان کرده اند، افزود: ترامپ دروغ می گوید، اگر 
مذاکره هم بشود او زیر حرف ها و تعهدات خود خواهد زد.

 »آیت الله محمد امامی کاشانی« در خطبه های نماز 
جمعه تهران با اشاره به پیام هایی که »دونالد ترامپ« در 
هفته گذشته در خصوص اقتصاد ایران و مذاکره با ایران 
منتشر کرده است، گفت: اکنون با دشمنی رو به رو هستیم 
که از تمام لحظه ها و خبرهای دروغ و درست کشور 
سوءاستفاده می کند.وی تصریح کرد: آمریکایی ها می 
خواهند با فشار ایران را پای میز مذاکره بکشند، چه مذاکره 
ای؟ ایران به هیچ وجه زیر بار مذاکره ای که آنها می خواهند 
نخواهد رفت.امام جمعه موقت تهران همچنین به آمارهای 
منتشر شده در روزنامه واشنگتن پست آمریکا اشاره کرد 
که »دروغ های ترامپ به صورت چشمگیری افزایش پیدا 
کرده است، در 558 روز گذشته، چهار هزار و 229 بار 
دروغ گفته و پیمان شکنی کرده است و در دو ماه اخیر 

وی 970 بار دروغ گفته و تعهدشکنی کرده و از روز نخست 
ریاست جمهوری هر روز بیش از 7 دروغ گفته است.وی به 
روایتی از امام صادق )ع( از عیسی مسیح اشاره کرد و افزود: 
کسی که زیاد دروغ بگوید کلامش بی ارزش است، البته 
ترامپ نه به مسیح )ع( و نه به خدای مسیح اعتقاد دارد.وی 
افزود: رئیس جمهوری آمریکا بسیار دروغ می گوید، حرف 
های او بها ندارد؛ کلام او سبک است و بر اساس چیزی که 
در دنیا نشان داده است هیچ کدام از حرف هایش ارزش 
ندارد.امام جمعه موقت تهران خاطرنشان کرد: ترامپ می 
خواهد در دنیا ثابت کند، فشارها و تهدیدها و تحریم ها 
بر ایران اثرگذار بوده است.وی اظهار داشت: دشمنان با 
فضاسازی که با پول عربستان سعودی، توطئه صهیونیست 
ها و اعمال قدرت آمریکایی ایجاد کرده اند، می خواهند 
جهان اسلام را به هم بریزند.امامی کاشانی تاکید کرد: ما 
باید بیدار و هوشیار و وحدت کلمه داشته باشیم؛ همه ما 
از مردم و مسئولان باید در کنار یکدیگر متحد باشیم و به 
وظایف و تکالیف خود عمل کنیم.خطیب نماز جمعه تهران 

به اشاره به بیانات و تاکیدات رهبر معظم انقلاب اسلامی 
در خصوص حل مسائل اقتصادی و اقدامات ضروری دولت 
گفت: دشمنان جنگ روانی و اقتصادی را آغاز کرده اند و 
ما باید اکنون به دستورالعمل و تکالیفی که رهبر معظم 
انقلاب تاکید می کنند عمل کنیم.امامی کاشانی با بیان این 
که ایران امید و آرزوی کشورهای اسلامی است، تاکید کرد: 
کسانی که به دنبال احتکار کالا و ارز در کشور هستند، توبه 
کنند کشور باید آرام باشد.وی گفت: ایران با این همه منابع 
طبیعی و ظرفیت ها و نیروهای متخصص و جوان نباید 
مشکل داشته و درمانده باشد و نباید بگذاریم که دشمنان 
با کینه توزی به ایران طمع کنند.امام جمعه موقت تهران با 
اشاره به برخی نا آرامی ها در کشور گفت: با عرق و غیرت 
ایرانی که داریم نباید اجازه دهیم که عده ای ماجراجو سر 
و صدایی را در کشور شروع کنند، افرادی فریب بخورند و 
تصاویری را در رسانه های دشمن منتشر کنند، چرا که 
همه امید دشمنان این است که ایران را وادار به مذاکره ای 

کنند که آنها می خواهند.

آیت الله  امامی کاشانی در خطبه های نماز جمعه تهران:

ترامپ به تعهدات خود پایبند نیست

مصطفی داننده
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مواضع اخیر ترامپ از تب و تاب وی برای نشستن بر سر میز 
مذاکره با جمهوری اسلامی ایران حکایت دارد و این تمایل شدید 
از دید تحلیلگران با برگزاری انتخابات میان دوره ای کنگره آمریکا 

ارتباط می یابد. 
حدود سه ماه تا انتخابات میان دوره ای مجلس نمایندگان و 
سنای آمریکا باقی مانده و جمهوریخواهان در رقابت با دموکرات 

ها از شرایط مطلوبی برخوردار نیستند. 
انتخابات میان دوره ای ایالات متحده بارها به نفع حزبی 
تمام شده که رئیس جمهوری آمریکا عضو آن نیست. این تجربه 
تاریخی در کنار محبوبیت ناکافی »دونالد ترامپ« به علت سیاست 
های متناقض و بحث برانگیز به ویژه در عرصه های بین المللی، 
وضعیت جمهوریخواهان را برای آنان نگران کننده ساخته است. 
توفیق دموکرات ها برای ضربه زدن به اکثریت رقیب در مجلس 
نمایندگان و سنای آمریکا می تواند چالش های بسیار عمیقی را 
برای ترامپ و جمهوریخواهان طی دو سال باقی مانده از ریاست 
جمهوری کنونی ایجاد کند. نظرسنجی ها نشان می دهند 
دموکرات ها در این انتخابات از برتری نسبی برخوردارند. دموکرات 
ها برای به دست گرفتن کنترل مجلس نمایندگان به 20 کرسی 
بیشتر نیاز دارند. آن ها همچنین با کسب 2 کرسی بیشتر از تعداد 

کنونی می توانند اکثریت را در سنا هم کسب کنند. 
حتی »باراک اوباما« رئیس جمهوری پیشین و »برنی سندرز« 
نامزد انتخابات اخیر ریاست جمهوری به شدت برای تقویت 
جایگاه دموکرات ها جهت کنترل بر کنگره آمریکا تلاش می 
کنند. سندرز اعتقاد دارد »پیروزی دموکرات ها در کنگره نه تنها 

برای ایالات متحده بلکه برای کل جهان تاثیرگذار خواهد بود.« 
* انتظار ترامپ برای دستاوردی در سیاست خارجی 

ترامپ و همراهانش می کوشند در حوزه سیاست خارجی 

اقدام خارق العاده ای را انجام دهند تا با مانور دادن روی آن افکار 
عمومی آمریکا را به سود خود مصادره کنند. از دید، »مکس بوت« 
کارشناس شورای روابط خارجی آمریکا، تا چندی قبل کاخ سفید 
گمان می کرد بتواند با استفاده از کارت بازی مذاکره و دیدار با 
رهبر کره شمالی وضعیت خود را در میان رای دهندگان آمریکایی 
بهبود ببخشد اما سیاست های پیونگ یانگ پس از دیدار رهبران 

دو کشور موجب دلسردی دولت آمریکا شده است. 
به نظر می رسد کندی روند خلع سلاح موشکی و هسته ای 
کره شمالی در کنار برخی تحرکات اتمی پیونگ یانگ موجب 
شده که تاکنون تنها دستاورد ترامپ چند عکس یادگاری با »کیم 

جونگ اون« در سنگاپور باشد. 
از طرف دیگر، سیاست های واشنگتن در شبه جزیره کره تا به 
حال بیشتر به نفع چین و روسیه تمام شده است. تارنمای شبکه 
خبری »اسکای نیوز« در این باره می نویسد: منتقدان رئیس 
جمهوری، ترامپ را متهم می کنند موضع آمریکا را تضعیف 
می کند و فرصت هایی را برای استفاده رقبای ایالات متحده در 

مناطق مختلف جهان فراهم می آورد. 
تحلیلگر این شبکه تصریح کرد: مردم آمریکا به ترامپ رای 
دادند تا شعاری را که در زمینه »نخست آمریکا« قول داده بود 
اجرایی کند. اکنون افکار عمومی ایالات متحده اکنون اقدام اخیر 
وی در مورد ایران را در واکنش به ناکامی ها در ارتباط با روسیه و 
گفت وگو با کیم جونگ اون در سنگاپور و با هدف تاثیرگذاری بر 

انتخابات میان دوره ای ارزیابی می کنند. 
به اعتقاد طیفی از تحلیلگران، ترامپ طی 2 سال گذشته 
انواع انتقادها را از اوباما و دموکرات ها به علت ضعف در سیاست 
خارجی مخصوصا در مورد توافق هسته ای با ایران بیان کرده 
است. وی گمان می کند اگر بتواند مقام های ایرانی را پای میز 

مذاکره بکشاند، قادر خواهد بود خود را قهرمان عرصه سیاست 
خارجی نمایش دهد. ترامپ چنین می پندارد که اگر توافقی تازه 
را در زمینه فعالیت های هسته ای و موشکی با ایران به امضا 
برساند برگ برنده ای را رو کرده است و به طور قطع با جلب 
نظر افکارعمومی ایالات متحده، موجبات شکست دموکرات ها در 

انتخابات میان دوره ای را فراهم می آورد. 
البته این تحلیلی نیست که از ذهن مسوولان ایرانی دور 
نیز در گفت  باشد. »حسن روحانی« رئیس جمهوری  مانده 
وگوی تلویزیونی اخیر خود با مردم گفت: مخاطب آمریکایی ها از 
پیشنهاد مذاکره این است که در جنگ روانی، مردم ایران را دچار 
تردید و از آن برای انتخابات کنگره در ماه  های آینده استفاده 
کنند. بنابراین حرف  های ترامپ برای بهره  برداری داخلی در 

انتخابات کنگره یا جنگ روانی با مردم ایران است. 
* مخاطرات رویکرد ترامپ 

تارنمای شبکه »سی.ان.ان« در گزارشی به نقل از کارشناس 
خود آورده است که دولت ترامپ هیچ راهبرد منطقی و مشخصی 
را در زمینه برقراری دوباره تحریم ها علیه ایران ندارد. این تحلیل 
می گوید نتیجه انتخابات میان دوره ای برای ترامپ مهم است 
و از این رو در جهت دهی به خط مشی های وی اثرگذار است. 

( در   Roll Call ( آمریکایی »رول کال«  تارنمای روزنامه 
تحلیلی به قلم »والتر شاپیرو« آورد: دونالد ترامپ مجلس و سنای 
دموکرات پیشین را به خاطر همه سیاست هایش مورد سرزنش 
قرار می دهد. نکته آشکار در شرایط کنونی آن است که رئیس 
جمهوری تنها به دنبال فتح کنگره از سوی هم حزبی های خود 
است. این روزنامه که در واشنگتن منتشر می شود افزود: تعطیلی 
دولت پیش از انتخابات از جمله اموری است که بر دیدگاه رای 
دهندگان نسبت به ترامپ اثرگذار است زیرا جمهوریخواهان همه 

اهرم های دولت را دراختیار دارند و مسئولیت با آن ها است. 
این تحلیلگر با بیان اینکه دست زدن به جنگ تجاری در سالی 
که قرار است در آن انتخابات برگزار شود به ضرر مجری سیاست 
ها در کاخ سفید تمام می شود، یادآور شد: اکنون موقعیت حزب 
جمهوریخواه در کنگره در معرض خطر قرار گرفته است و اقدام 
بعدی ترامپ می تواند نگاه ها را تغییر دهد. هر توئیت ترامپ و هر 
سیاستی که در مورد کشورها از جمله ایران به کار می بندد می 

تواند بر جهت گیری رای دهندگان تاثیرگذار باشد. 
برخی تحلیل ها از مخاطرات چنین خط مشی هایی برای 
جمهوریخواهان خبر می دهند. در صورتی که ایران در مقابل 
تهدیدات ترامپ انعطاف نشان ندهد ممکن است شرایط به 
ضرر رئیس جمهوری و هم حزبی های ترامپ تمام شود. شبکه 
تلویزیونی »سی.ان.بی.سی« در تبیین پیامدهای این سیاست آورد 
روش های ترامپ در تهدید ایران ممکن است پیش از انتخابات 

هزینه های سوخت رای دهندگان آمریکایی را افزایش دهد. 
به نوشته این رسانه، ممکن است سیاست های خصمانه ترامپ 
در برابر تهران موجب بالارفتن قیمت انرژی شود. از این رو افزایش 
قیمت بنزین در آمریکا هزینه خانوارهای آمریکایی را افزایش می 
دهد. اگر رانندگان آمریکایی مجبور شوند هزینه های بیشتری را 
برای پر کردن مخزن سوخت خودروهای خود بپردازند به نفع 

خود می دانند که کنترل مجلس را به دموکرات ها بسپارند. 
ترامپ به پیامدهای تشکیل سنا و مجلسی که در آن حزب 
دموکرات اکثریت را دارد واقف است و به همین دلیل همه تلاش 
خود را به کار می بندد تا کار شگفت آور و ناشدنی را انجام دهد. 
به خیال ترامپ توافق هسته ای و موشکی جدید کاخ سفید با 
ایران می تواند نقش کاتالیزور )تسهیل کننده( را در پیروزی 
جمهوریخواهان در انتخابات میان دوره ای مجلس آمریکا ایفا کند. 

از  بخشی  مجلس  تحقیقات  و  آموزش  کمیسیون  عضو 
مشکلات کشور را ناشی از اراده هایی خارج از دولت دانست و 
گفت: دکتر روحانی در مجلس گزارش شفافی از عملکرد خود و 
دولت در حوزه های مورد سوال ارائه و برای کاستی های موجود 

در برخی حوزه ها برنامه بدهد. 
چهارشنبه هفته گذشته طرح سوال از رییس جمهوری با 
امضای 80 تن از نمایندگان در مجلس شورای اسلامی اعلام 
وصول شد، موفق نبودن دولت در کنترل قاچاق، استمرار تحریم 
های بانکی با وجود اجرای همه تعهدات برجامی ایران، افزایش 
مفرط نرخ بیکاری، رکود چندین ساله و رشد فزاینده نرخ ارز 
و کاهش ارزش پول ملی، از مهمترین محورهایی مورد سوال 

نمایندگان از رییس جمهوری است.
اگر چه سوال به موجب اصل 88 قانون اساسی، نمایندگان 
مجلس با رسیدن به حد نصاب یک چهارم می توانند از رییس 
جمهوری سوال کنند اما گفته می شود که این سوالات مربوط به 
حوزه های مختلف در وزارتخانه هاست و از این رو وزیران مرتبط 

باید پاسخگوی آنها باشند.
با وجود این تفاسیر و با استناد به قانون نمایندگان درباره این 
امر، رییس جمهوری برای پاسخگویی به سوالات نمایندگان و 

سخن گفتن با مردم به مجلس می رود. 
در همین زمینه پایگاه اطلاع رسانی دولت در صفحه توئیتر 
روز یکشنبه خود بخشی از نامه رییس جمهوری به رییس مجلس 
شورای اسلامی درباره سوال نمایندگان را بازنشر داد و نوشت: این 
امر می تواند فرصت خوبی باشد تا برخی از حقایق را برای مردم 
عزیز کشورم بازگو نمایم که که آنها صاحب واقعی کشورند و 

مشروعیت من و شما نیز از آرای آنها است.
همان روز حسام الدین آشنا مشاور فرهنگی رییس جمهوری با 
اشاره به این نامه در توئیتر خود نوشت: رییس جمهور به مجلس 
می رود نه فقط برای پاسخ گفتن به نمایندگان مردم بلکه برای 

سخن گفتن با خود مردم.
در همین زمینه گروه سیاسی ایرنا با »محمود صادقی« نماینده 
مردم تهران و عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای 

اسلامی به گفت و گو پرداخت.

* رییس جمهوری در مجلس شفاف سخن بگوید
صادقی درخصوص حضور رییس جمهوری در مجلس برای 
پاسخگویی به سوالات نمایندگان گفت: انتظار می رود که رییس 
جمهوری به صورت شفاف مسائل را بیان کند، اکنون یکی از 
سوالات جامعه این بود که چرا رییس جمهوری مدتی با مردم 
گفت و گو نمی کرد. بهتر است رییس جمهوری در مجلس 
گزارش های شفافی از عملکرد خود و دولت در حوزه های مورد 
سوال ارائه دهد و برای کاستی های موجود در برخی حوزه های 

دولت نیز برنامه ارائه دهد.او ادامه داد: تغییر رییس کل بانک 
مرکزی و ارائه بسته جدید ارزی از سوی ریاست جدید این بانک 
اقدام مثبتی است و البته ارائه سیاست های جدید نشان می دهد 
که سیاست های قبل غلط بوده است.صادقی تصریح کرد: ما با 
پدیده فساد در دولت ها و همچنین تضاد منافع مواجه هستیم که 
مانعی برای اصلاح امور است و برای بهبود آن بهتر است تهدیدها 
خارجی و موانعی که در مسیر اجرای برنامه های دولت و رفع 
مشکلات وجود دارد، البته نه با قصد انتقام جویی سیاسی بلکه با 

هدف رفع مشکلات کشور برای مردم روشن شود.

* مخالفان در برخی بخش ها مانع اجرای برنامه های 
دولت می شوند

او با اشاره به محورهای سوالات نمایندگان از رییس جمهوری 
گفت: تردیدی نیست که دولت به عنوان قوه اجرایی کشور در این 
مسائل سهم دارد اما به این معنا نیست که سایر دستگاه ها سهمی 
نداشته باشند، بخشی از این معضلات به معضلات ساختاری در 
اقتصاد ما باز می گردد که همه اجزای نظام در آن سهیم هستند 
و در بخشی از این مسائل، مجلس نیز به طور مشخص سهم دارد.

از رییس  آنان که سوالات  ادامه داد:  نماینده مجلس  این 
جمهوری را مطرح کرده اند سهم بارزتری دارند و منتقدان و 
مخالفان دولت در برخی بخش ها مانع اجرای برنامه های دولت 
شدند. برای مثال در بحث تحریم های بانکی بیشترین سهم را 

تعلل یا به نوعی تعویق عمدی تصویب مقررات مربوط به پولشویی 
نقش عمده ای در تحریم های بانکی داشته است و منتقدان دولت 

نمی خواهند که این موضوع به صورت شفاف گفته شود.
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه تحریم های بانکی بیش از آنکه به مقوله تحریم 
های هسته ای ارتباط داشته باشد به نظام بانکی ما مربوط می 
شود، گفت: پیش از آنکه قطعنامه های سازمان ملل درباره بحث 
هسته ای علیه ایران صادر شود، مساله معضلات نظام بانکی و عدم 
شفافیت آن از اواسط دهه 80 مطرح بوده است و برای رفع آن در 
سال 86 قانون مبارزه با پولشویی مطرح می شود و ایران در سال 
88 به کنوانسیون مبارزه با فساد)مرید( می پیوندد و برنامه های 
الحاق به دو کنوانسیون دیگر یعنی پالرمو و تامین مالی تروریسم از 
همان دوره و قبل از تحریم ها در دستور کار دولت قرار می گیرد.

* بخش قابل توجهی از مشکلات، اراده های بیرون از 
دولت 

صادقی تصریح کرد: اگر ما از لحاظ نظام بانکی معیارهای 
مبارزه با پولشویی را محقق کرده بودیم بعد از اینکه تحریم های 
هسته ای به واسطه در دوره ای تعلیق شد، ما حداکثر استفاده را 
از این فضا می توانستیم داشته باشیم در حالی که تحریم ها به 
حالت تعلیق درآمده بود اما معضلات بانکی وجود داشت و دولت 

نتوانست استفاده لازم را در این زمینه به عمل بیاورد.

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی افزود: باید دید 
چه کسانی در این مساله دخالت داشتند؛ بخش قابل توجهی از 
این مساله خارج از دولت و مربوط به مجلس بود و دست هایی 
که پشت این قضایا قرار داشت، طوماری را جمع کردند و مانع 
تصویب این طرح شوند، در واقع آنها باعث شدند که کشور از 
امتیازات برجام در زمانی که فرصت استفاده را داشتیم بی بهره 
بماند، به عبارتی با تعلیق تحریم ها مقتضی موجود بود ولی مانع 

وجود داشت.
صادقی با بیان اینکه برای محقق شدن یک موضوع هم 
علاوه بر موجود بودن مقتضی )تعلیق تحریم ها( می باید که 
مانع )معضلات نظام بانکی( برطرف می شد، اظهار داشت: همان 
کسانی که باعث ماندگاری معضلات مذکور شدند، اکنون نیز آن 
را مانند چماق بر سر دولت می کوبند، اگر چه دولت در برخی 
بخش ها از پویایی برخوردار نبوده است اما غیر منصفانه است 
اگر دولت را مسئول استمرار تحریم های بانکی بدانیم زیرا بخش 
قابل توجهی از این مساله مربوط به اراده های بیرون از دولت 

بوده است.
وی افزود: دکتر روحانی در دولت اول بیشتر در حال آواربرداری 
بود و دولت وی توانست تورم بالای 40 درصد را کنترل و تک 

رقمی کند و رشد تجاری منفی را نیز به مثبت تغییر دهد.

*  نقدینگی سرگردان عامل بسیاری از بحران های 
کشور

این نماینده مجلس با اشاره به تلاش های مثبت و مثمر فایده 
دولت در بخش های گوناگون تصریح کرد: با وجود رشد اقتصادی 
در بخش های مختلف اما رشدی را که منجر به اشتغال زایی 
مطلوب باشد نداشتیم و موفقیت لازم در اشتغال ایجاد نشد، این 
مساله به خصوص در چند ماه اخیر به دلیل ضعف های ساختاری 
که مهمترین آنها عدم استقلال بانک مرکزی است حجم بالایی 
از نقدینگی چه در دولت های پیشین و چه در دولت کنونی در 
سیستم به وجود آورده است و این حجم زیاد نقدینگی در برخی 
بخش ها به مثابه سم در اقتصاد عمل می کند و هرجا که می رود 

آن جا را مسموم و آلوده می کند.
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی، 
نقدینگی سرگردان را عامل بسیاری از بحران های کنونی کشور 
دانست و گفت: دولت تلاش کرد که این نقدینگی را کنترل کند 
اما چند برابر شد و این از کاستی هایی است که در خصوص دولت 
مطرح است؛ البته این مساله نیز به مشکلات ساختاری به ویژه 
در نظام بانکی باز می گردد اعم از عدم استقلال بانک مرکزی و 
اینکه برخی بانک ها نیز با اعطای اعتبارات خلق پول می کنند، 
به هر ترتیب بخشی از مشکلات دولت نیز از بدعهدی آمریکا 

ناشی می شود.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: سید محمد خاتمی به دنبال ایجاد وفاقی 
درجامعه است که همه نیروها احساس کنند دیده می شوند و مورد توجه قرار می گیرند 

و نظراتشان می تواند در عمل به نتیجه برسد و مورد بهره برداری قرار بگیرد. 
اشرف بروجردی در گفت و گو با ایلنا، با اشاره به راهکارهایی که اخیرا از سوی سید 
محمد خاتمی در دیدار روز گذشته با نمایندگان ادوار مجلس شورای اسلامی مطرح 
شد، گفت: ما وظیفه داریم به مردم اطلاع رسانی کنیم، با مردم حرف بزنیم و خودمان 
و رفتارمان را بازخوانی کنیم. این نکته مهمی است که هر انسان اخلاقمداری سعی 
می کند، این چنین باشد. آقای خاتمی هم که یک انسان اخلاقی است و بر مبنای 
اعتقادات و باورهایش سعی می کند صادقانه و شفاف با مردم صحبت کند و همواره این 
چنین بوده چه در دوران ریاست جمهوری و چه بعد از آن تلاشش بر این است که بتواند 
وفاقی ایجاد کند و ظرفیتی فراهم شود که در جامعه اسلامی ما همه نیروها احساس 
کنند دیده می شوند و مورد توجه قرار می گیرند و نظراتشان می تواند در عمل به نتیجه 

برسد و مورد بهره برداری قرار بگیرد. 
بروجردی افزود: به هر صورت علت ایراد این سخنان آقای خاتمی در دیدار اخیرشان 
با نمایندگان ادوار مجلس بیشتر از این جهت بوده که نمایندگان مردم هستند و به 
نحوی ایشان خواستند با خود مردم صحبت کنند و این انتقال دهنده رویکردها به جامعه 
و مردم است.وی یادآور شد: همین مساله به مردم کمک کرد احساس کنند با بیانات 
خاتمی یک تصویر مناسب و صحیحی را می توانند به دست بیاورند. ایشان در این بحثی 

که داشتند توصیه ها و راهکارهایی داشتند که فکر می کنم خیلی از این راهکارها تجربه 
قبلی ایشان بوده که می تواند موثر و کارآمد باشد و هم اینکه می تواند برای آینده مردم را  
به فکر کردن بیشتر وادار کند و اینکه چه کار کنیم از این شرایط قدری گسیخته خارج 
شویم و مردم احساس کنند این سرمایه اجتماعی که نیاز کل جامعه و دولت است، 
برگردد و مردم احساس کنند در حمایت دولت هستند و دولت آنها را می بیند و نسبت 

به آنها بی توجه و بی تفاوت نیست و سعی می کند مشکلات را حل کند. 
وی ادامه داد: ایشان با محدودیت هایی مواجه هستند و این هم عاملی است که یک 
تصویر مبهمی را در اذهان شکل می دهد و امیدوارم با حرکتی که آقای خاتمی آغاز 
کردند باب گفت وگو را با بدنه جامعه فراهم کنند و دولتمردان ما قبل از آنکه دیر شود 

متوجه باشند که باید با مردم بیشتر ارتباط داشته باشند. 
بروجردی در پاسخ به این سوال که آیا ارتباط مستقیم آقای خاتمی با رییس جمهور 
قطع شده است یا ایشان راهکارهایی را هم در اختیار آقای روحانی قرار داده اند، گفت: 
قطعا ارتباط میان ایشان با آقای روحانی وجود دارد و اینطور نیست که آقای خاتمی 
دسترسی به رییس جمهور نداشته باشند. اما اینکه ارتباط دیداری است یا در قالب 
گفت وگوی تلفنی، بنده اطلاع ندارم. در حال حاضر مطمئن باشید هم آقای خاتمی و 
هم آقای هاشمی زمانی که در قید حیات بودند مرتبا نقطه نظراتشان را به رییس جمهور 
منتقل می کردند و رییس جمهور و ایشان هم در بسیاری مواقع پذیرای این نقطه نظرات 

بودند و اینطور نیست که نسبت به نظرات این بزرگواران رویکرد منفی داشته باشند. 

این فعال سیاسی اصلاح طلب در رابطه با صحبت های معاون اول رییس جمهور مبنی 
بر احتمال گشایش در موضوعاتی همچون پایان ممنوعیت های سید محمد خاتمی 
گفت: این مباحث از عید فطر گذشته مطرح شد و گمانه زنی می شد که ایشان در دیدار 
مقامات نظام با رهبری دعوت شوند، ولی محقق نشد. به هرحال این گمانه زنی ها همواره 
وجود دارد به این علت که کسانی که علاقمند به این سرزمین هستند دلشان می خواهد 
رافع اختلافات باشند و اینطور نباشد که در ذهن افراد کسانیکه که نقش مهمی در نظام 

داشتند، به حاشیه رانده می شوند.
وی افزود: احتمالا آقای جهانگیری مذاکراتی را آغاز کرده اند در این زمینه اما اینکه 

این مذاکرات منتج به نتیجه شده باشد، من اطلاع ندارم. 
بروجردی همچنین در پاسخ به این سوال که با توجه به انتخابات پیش رو، نارضایتی 
مردم از دولت را تا چه میزان بر سبد رای اصلاح طلبان موثر می دانید، گفت: مردم اگر 

پای صندوق بیایند رای قاطع قطعا برای اصلاح طلبان خواهد بود.
وی ادامه داد: مهم این است که باید مردم را متقاعد کرد که شرکت در انتخابات یک 
حق است و به ازای مطالبه ای که شما از دولت و مجموعه نظام خواهید داشت حتما باید 
سهمی هم ادا کنید و سهمتان این است که رای تان را به صندوق بیندازید. اصلاح طلبان 
به دنبال این هستند که باب مراوده و گپ و گفت با مردم را افزایش دهند و آنها را در 
حقیقت  به آینده این سرزمین امیدوار کنند و اینکه همیشه مردم هستند که می توانند 

در سرنوشت کشورها  تعیین کننده باشند.

نماینده ایران در سازمان ملل گفت: بر این باور هستیم که هر یک از اعضای جامعه بین المللی وظیفه دارند که 
در مقابل بی قانونی و عدم رعایت حاکمیت قانون در روابط بین الملل توسط امریکا بویژه از طریق بی اثر کردن 

چنین اقدامات غیر مسئولانه، ایستادگی کند . 
غلامعلی خوشرو این مطلب را در روزنامه گاردین نوشت و افزود: برای نخستین بار در تاریخ سازمان ملل، آمریکا 
ملت های جهان را به دلیل اجرای قطعنامه 2231 شورای امنیت تحت مجازات قرار داده است،نه به دلیل نقض 

قطعنامه 2231 شورای امنیت ، بلکه به دلیل اجرای آن. 
وی ادامه داد: قطعنامه 2231 با اجماع در شورای امنیت توسط همه اعضای دائم به شمول آمریکا به 
تصویب رسید .پس از اینکه آمریکا بیش از یک سال برجام را با باج خواهی و تقاضای امتیازات یک جانبه 
هسته ای و غیر هسته ای به گروگان گرفته بود، سرانجام در روز 18 اردیبهشت 1397 ، دولت ترامپ از 

برجام خارج شد . 
نماینده ایران در سازمان ملل متحد اضافه کرد: همزمان ترامپ با امضای یک فرمان ریاست جمهوری تحریم 
های اسقاط شده توسط برجام را مجددا برقرار کرد . در نتیجه ، توافقی که حاصل مذاکرات گسترده و فشرده در 
بیش از یک دهه گذشته بود و با قطعنامه 2231 مورد تایید جهانی قرار گرفت ، اکنون با اجرایی شدن اولین دور 

از تحریم های آمریکا در این هفته ، در معرض خطر جدی قرار گرفته است .
خوشرو با بیان اینکه قطعنامه 2231 بر » تقویت و تسهیل توسعه روابط تجاری و اقتصادی عادی با ایران « به 

عنوان بخش اساسی از برجام تاکید می کند، اظهارر کرد: این قطعنامه از همه دولتها می خواهد که برجام را اجرا 
کرده و با تضمین دسترسی ایران به تجارت ، تکنولوژی ، تامین مالی و انرژی، از اقداماتی که برجام را تضعیف می 

کند ، بپرهیرند. 
نماینده ایران در سازمان ملل متحد تاکید کرد: آمریکا به همراه سایر مشارکت کنندگان در برجام ، متعهد 
شده است که از اعمال سیاست هایی که قصد آن مزاحمت مستقیم یا غیر مستقیم بر عادی سازی روابط تجاری 
و اقتصادی با ایران باشد، اجتناب کند . با وجود این، اکنون دولت ترامپ کلیه کشورهایی را که با ایران بر اساس 

تعهدات خود همکاری اقتصادی می کنند هدف قرار داده است .
خوشرو خاطرنشان کرد: خروج آمریکا از برجام و اعمال مجدد تحریم ها ، نقض اساسی تعهدات حقوقی این 
کشور براساس منشور ملل متحد است که مستوجب مسئولیت بین المللی است . جامعه بین المللی باید در مقابله 

با این تهدیدات و تعرض به نظم حقوقی بین المللی بایستد .
نماینده ایران در سازمان ملل متحد با بیان این که اقدام دولت ترامپ از طریق تهدید به انتقام گیری اقتصادی از 
کشورهایی که به روابط اقتصادی خود با ایران ادامه می دهند، به معنای استفاده از اقتصاد این کشوربه عنوان یک 
سلاح است، گفت: این اقدام مقابله با دیپلماسی و چند جانبه گرایی است، یک دعوت اشکار به تقابل و نه همکاری 

، و یک دعوت عام برای توسل به منطق زور به جای توسل به قدرت منطق است. 
خوشرو تصریح کرد: به دلیل این رفتار تهدید کننده و بی پروا دولت ترامپ ، مسئول پیامدهای مخرب آن خواهد 

بود و لذا این دولت باید برای نقض اساسی و آشکار تعهدات خود بر اساس برجام، و نتایج اقدام متخلفانه خود مغایر 
با منشور ملل متحد و حقوق بین الملل و به دلیل خسارت ها و آسیب های غیر قابل بازگشت به ایران و روابط 

تجاری آن مسئول شناخته شود. 
وی تاکید کرد: در حالی که آژانس انرژی اتمی در 11 گزارش دوره ای خود پایبندی ایران را تایید کرده است، 
عملکرد آمریکا قبل از خروج این کشور از برجام و از آغاز مخرب بوده است . اقدامات آمریکا نقض آشکار و مستمر 
متن و روح و هدف برجام بوده است . نهادها و آژانسهای زیر مجموعه دولت آمریکا فعالانه و به طور مستمر شرکت 

ها را ازانجام هر گونه فعالیت اقصادی با ایران منع می کرده و از این کار دلسرد می کردند.
نماینده ایران در سازمان ملل متحد با بیان اینکه خروج دولت ترامپ از برجام یک فاجعه برای دیپلماسی چند 
جانبه بوده و زخم عمیقی بر اعتبار ابتکارات دیپلماتیک مشابه در آینده خواهد بود، یادآور شد: شبح یکجانبه گرایی 
افراطی، خودکامگی مطلق و عدم مشارکت در نهادهای اساسی جهانی ، نه تنها ایران بلکه کل ملت ها را تهدید 

می کند . 
خوشرو تصریح کرد: در این مقطع زمانی رهیافت راضی کردن ترامپ به امید اینکه این طوفان نیز سپری شود، 
رهیافتی پایدار محسوب نمی شود.بر این باور هستیم که هر یک از اعضای جامعه بین المللی وظیفه دارند که در 
مقابل بی قانونی و عدم رعایت حاکمیت قانون در روابط بین الملل بویژه از طریق بی اثر کردن چنین اقدامات غیر 

مسئولانه و مسئول شناختن طرف قانون شکن به دلیل نتایج اقداماتش ایستادگی کند .

هدف آمریکا ازپیشنهاد مذاکره با ایران چیست؟

نیاز مبرم ترامپ به مذاکره با تهران 

محمودصادقی: 

رییس جمهوری گزارش شفاف از عملکرد دولت ارائه دهد 

اشرف بروجردی: 

افرادی که نقش مهمی در نظام داشتند، به حاشیه رانده نشوند

نماینده ایران در سازمان ملل متحد: 

جامعه بین المللی درمقابل اعمال غیر قانونی ترامپ ایستادگی کند 

استقبال از ایرانیان با گل و زمزم 

آیا حج فرصت گفت وگوی 
تهران-ریاض می شود ؟

هواپیمای حامل زائران ایرانی امسال در حالی وارد خاک عربستان شد که مسئولان 
سعودی با گل و آب زمزم به استقبال آنان رفتند. روابط تهران و ریاض با چالش های 
جدی روبه رو است، اما به نظر می رسد حج فرصت گفت وگو را بین مقامات این دو 

کشور فراهم کرده است. 

* آغاز تنش با تعرض در فرودگاه جده
تنش روابط دیپلماتیک ایران و عربستان سعودی از فروردین  ماه سال 94، با تعرض 
مأموران بازرسی فرودگاه جده به دو زائر جوان ایرانی وارد مرحله تازه ای شد. در پی 
این تعرض، نمایندگان مجلس طرح لغو حج عمره را در دستور کار قرار دادند، اما 
قبل از بررسی، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با انتشار بیانیه ای از تعلیق سفر عمره 
خبر داد. این اتفاق در حالی بود که سعودی ها با همکاری برخی از کشورهای عربی و 

حمایت های آمریکا، تصمیم گرفتند به یمن لشکرکشی کنند. 
هنوز حادثه فرودگاه جده و آتش افروزی در منطقه، در افکار عمومی زنده بود که 
حوادث تلخ حج تمتع همان سال بخشی از مسلمانان جهان را عزادار کرد. این اتفاق 
و عدم همکاری سعودی ها با ایران موجب تیرگی بیشتر روابط دو کشور شد. سقوط 
جرثقیل در بیت الله الحرام و بعد از آن، فاجعه منا به اختلافات میان تهران-ریاض 
دامن زد و تا آنجا پیش رفت که رهبر انقلاب درباره رفتار نامناسب سعودی ها رسماً 

هشدار دادند. 

* قطع روابط دیپلماتیک 
اعدام شیخ نمر، روحانی مخالف خاندان سعودی اما روابط دیپلماتیک دو کشور 
را وارد فاز جدیدی کرد. پس از انتشار خبر اعدام شیخ نمر، معترضان در مشهد، 
پرچم عربستان را از ساختمان کنسولگری این کشور پایین کشیدند. در تهران اوضاع 
ملتهب تر بود. در ساعت های پایانی شب 12 دی ماه 95، تجمعی در مقابل سفارت 
عربستان برگزار شد و در نهایت عده ای که بعدها گروه »خودسر« خوانده شدند، از دیوار 

سفارت بالا رفتند و ساختمان را آتش زدند. 
در پی این حوادث، دولت عربستان سعودی اعلام کرد که روابط دیپلماتیک خود را 
با ایران قطع کرده  است و از دیپلمات های ایرانی خواست ظرف 48 ساعت خاک این 
کشور را ترک کنند. یک روز پس از اعلام قطع رابطه عربستان با ایران، عادل الجبیر، 
وزیر امور خارجه عربستان سعودی تأکید کرد که این قطع رابطه شامل پایان یافتن 

تمامی مناسبات تجاری و همچنین لغو پروازها بین دو کشور می شود. 

* توقف یک ساله در اعزام حجاج 
با وجود آن که عربستان اعلام کرده بود قطع رابطه تهران و ریاض سفر ایرانیان به 
مراسم حج را در برنمی گیرد، اما سال 95 هیچ هواپیمایی از ایران زائران را برای انجام 

مناسک حج به عربستان نبرد.
تأثیر بحران دیپلماتیک میان ایران و عربستان سعودی بر حج یک سال بیشتر 
دوام نداشت و از سال 96 اعزام زائران ایرانی برای حج تمتع ازسرگرفته شد. امسال نیز 
اولین گروه حاجیان در 27 تیرماه از فرودگاه امام خمینی با پرواز شماره 5801 شرکت 

هواپیمایی سعودی، تهران را به مقصد مدینه ترک کردند. 

* استقبال از ایرانیان با گل و زمزم
سفر حجاج ایرانی امسال با استقبال بیشتر عربستانی ها مواجهه شد. بر اساس 
گزارش روزنامه قطری »الرایه«، دولت سعودی از اولین گروه زائران ایرانی در مدینه با 

گل و آب زمزم پذیرایی کرده است. 
خبرگزاری دولتی عربستان )واس( نیز برای انعکاس این اتفاق با انتشار عکس هایی 
از ورود حجاج ایرانی به مدینه منوره، گزارش داد که دولت سعودی تمام امکانات خود 

را بدون هیچ تبعیضی در اختیار حجاج ایرانی قرار خواهد داد.
در این گزارش همچنین تأکید شده بود زائران ایرانی هنگام ورود به فرودگاه 
»محمد بن عبدالعزیز« مدینه منوره از خدمات و تسهیلاتی که برای زائران و حجاج از 

سوی دولت عربستان در نظر گرفته شده است قدردانی کرده اند.
این خبرگزاری در ادامه، مصاحبه با شماری از حجاج ایرانی را منتشر کرد که در 
آن از ارائه خدمات مختلف امنیتی و بهداشتی و استقبال مناسب و شایسته از زائران در 
فرودگاه، تقدیر شده بود.رسانه های عربستانی برای برجسته کردن این اتفاق به سراغ 
حجت الاسلام حسن ترابی، امام جمعه رباط کریم رفتند تا او هم بر برخورد مناسب 
مأموران سعودی با زائران ایرانی صحه بگذارد. روزنامه الریاض عربستان با انتشار تصویر 
ترابی در گزارشی نوشت: حسن ترابی از برخورد خوب عربستانی ها با وی در هنگام 
ورود به این کشور و تسهیلات مختلف کارکنان اداره گذرنامه عربستان تمجید کرد و 

گفت که آن ها با آب و گل و هدایا از زائران بیت الله الحرام استقبال کرده اند. 

* افزایش سهم حج تمتع ایران
تغییر رویه عربستان سعودی تنها به استقبال از زائران ایرانی محدود نمی شود. 
ریاض هم سهمیه امسال ایران در حج تمتع را از 60 هزار نفر به 86 هزار نفر افزایش 
داده و هم اصولی را که ایران بر آن اصرار داشته، پذیرفته است. حضور نمایندگانی از 
وزارت امور خارجه برای نظارت بر امور حجاج ایرانی، تضمین امنیت و حفظ کرامت 
حجاج ایرانی و اعزام زائران ایرانی به صورت مستقیم از خاک ایران و نه از خاک کشور 

ثالث، سه اصلی بود که مسئولان سعودی حاضر به پذیرش آن شدند. 
این تسهیلات در حالی است که از سال گذشته دولت عربستان شروطی برای 
ادای مناسک حج تمتع و عمره اتباع و مقیمین قطر اعمال کرده است. دریافت اجازه 
از کنسولگری های عربستان در سایر کشورها و انتقال زائران تنها توسط هواپیماهای 

سعودی از جمله این شروط بود که از سوی دوحه مردود اعلام شد.

* دو سناریو برای تغییر رفتار عربستان 
احمد بخشایشی، کارشناس مسائل بین الملل دو سناریو برای تغییر رفتار مسئولان 
سعودی در قبال زائران ایرانی متصور است. او به ایرناپلاس می گوید: »عربستان سعودی 
یا می خواهد با این گونه اقدامات یخ های روابط ایران و عربستان را آب کند یا به دنبال 
این است که به ایرانیان بگوید ما بد نیستیم و حکومت ایران ما را در ذهن شما بدنام 
کرده است.« بخشایشی اما معتقد است سناریوی اول، یعنی ترمیم رابطه با ایران به 
واقعیت نزدیک تر است، چرا که به گفته او مسئولان سعودی افکار عمومی ایران را رصد 

می کنند و می دانند مثبت شدن نظر مردم تنها از طریق بهبود رابطه ممکن است.
این کارشناس مسائل بین الملل می گوید: »در کشور افراد زیادی مخالف اعزام زائران 
ایرانی به عربستان برای مراسم حج هستند. این مخالفت در میان روحانیون نیز وجود 
دارد و آنان نیز علیه سازمان حج صحبت می کنند. عربستان با رصد فضای ایران از 

این جو اطلاع دارد، به همین دلیل به دنبال مثبت کردن نظر افکار عمومی است.« 
بخشایشی تأکید دارد ایران نیز باید از فرصتی که از مراسم حج امسال به دست آمده 
در جهت ترمیم رابطه و گفت وگو با مسئولان سعودی بهره ببرد. او معتقد است این 

گفت وگوها می تواند بسترساز شکل گیری روابط مجدد تهران و ریاض شود.

* برای عربستان حج جدا از مسایل سیاسی است
در عین حال دیدگاه دیگری وجود دارد که این گونه تحرکات را صرفا محدود به 
مساله حج می داند و بی ارتباط به روابط دو کشور. طبق این نگاه، با توجه به جایگاه 
استراتژیک مساله حج برای عربستان سعودی، چه از نظر فرهنگی و سیاسی و چه 
اقتصادی، سران این کشور سعی دارند حتی الامکان موضوع حج را کاملا از مسائل 
سیاسی دیگر و روابطشان با دیگر کشورها جدا کنند و بارها هم بر این موضوع تاکید 
کرده اند. از همین رو برخوردهایی چون تکریم زائران حج در همین روند با اهداف 

اقتصادی و استراتژیک تفسیر می شود و نمی توان از آن نتیجه گیری سیاسی کرد.

نکتـه
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از تو مى خواهم كه بر محمّد و خاندان محمّد، درود فرستى و 
كارم را به فرجام رسانى و در فَرَجم تعجیل كنى و مرا كفایت 
كنى و عافیت بخشى و حاجت هایم را برآورده كنى، هم اكنون، 

هم اكنون و امشب، امشب؛ كه تو بر هركارى توانایى«

شنبه - 20 مرداد 1397- سال بیست و یکم - شماره  4622

برخورد قاطع قانون با آفت های جنگ اقتصادیکاریکاتور

طرح: سجاد جعفرى

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم گفت: تا پایان خرداد ماه 
سال جاری 9 هزار میلیارد ریال تسهیلات رونق تولید برای حفظ و توسعه اشتغال استان 

در بخش صنعت، کشاورزی و گردشگری پرداخت شد. 
مهرداد غضنفری بیان کرد: نظارت دقیق در فرآیند پرداخت تسهیلات رونق تولید 
باعث شد، این سرمایه ها به صورت مشخص در محل مورد نظر خود هزینه شود و به 
همین دلیل اقتصاد استان به خصوص در بخش صنعت، معدن و تجارت با جهش خوبی 
مواجه شد.معاون اقتصادی استاندار قم همچنین بیان کرد: با تلاش های صورت گرفته 
در عرصه پرداخت تسهیلات اشتغال فراگیر روستائیان نیز، رتبه قم در مدت کوتاهی با 
پرداخت 440 میلیارد ریال تسهیلات از جایگاه بیست و هفتم کشور به رتبه پنجم رسید 
که این دستاوردی بزرگ برای توسعه روز افزون اقتصاد استان است.وی با اشاره به اینکه 
مشکل تولیدکنندگان استان با حضور مدیران دستگاه های اجرایی در مناطق صنعتی 
قم به صورت میدانی مورد توجه قرار می گیرد، افزود: در تمام جلسه های اقتصادی 

استان از نظر فعالان این عرصه به صورت عملیاتی استفاده می شود و مدیران دستگاه 
های اقتصادی قم مکلف به پشتیبانی از سرمایه گذاران بخش خصوصی هستند.وی با 
بیان اینکه ظرفیتهای اقتصادی استان برای پاسخگویی به نیازهای بازار بسیج شده است، 
ادامه داد: امروز اصناف قم همراه با مسئولان استان برای ارائه خدمات مورد نیاز مردم در 
آمادگی کامل به سر می برند و برخلاف جنگ روانی دشمن نگرانی از تامین کالاهای 

اساسی وجود ندارد.
غضنفری گفت: برای پویایی هرچه بیشتر اقتصاد استان باید حضور کالاهای ساخت 
قم در نمایشگاه های داخلی و بین المللی تقویت و بازاریابی این کالاها توسط بخش 

خصوصی با استفاده از روش های نوین تبلغاتی انجام شود.
وی بیان کرد: ایجاد نمایشگاه های عرضه کالاهای ساخت قم در سطح شهر نیز از 
جمله مهمترین اقداماتی است که باید توسط شهرداری انجام شود تا زمینه برای فروش 

بیشتر محصول های تولید شده در بنگاه های کوچک و متوسط فراهم گردد.

معاون استاندارقم: 

9هزار میلیارد ریال تسهیلات رونق تولید درقم پرداخت شد 

نامحـرمانه
سردار نقدی: آمریکایی ها مقابل رزمندگان ما مانند موش هستند

معاون فرهنگی و اجتماعی سپاه گفت: تفنگداران آمریکایی مانند موش در برابر رزمندگان ایران قالب 
تهی می کنند. سردار محمدرضا نقدی امروز در همایش نخبگان بسیجی استان با عنوان »چهلمین 
سال پیروزی انقلاب« اظهار داشت: پیش از پیروزی انقلاب اسلامی مؤمنان اندک و تنها و غریب بودند 
و اکنون آوازه اسلام جهان را پر کرده و همه این ها به برکت شهدایی است که مشعل هدایت را برای 
ما برافروختند. وی با بیان اینکه انقلاب اسلامی ودیعه بی نظیر الهی است که مشابه آن را در تاریخ بشر 
جز در نهضت بزرگ پیامبر اسلام)ص( و برخی نهضت های انبیا)ص( نمی توان یافت و حرکتی بزرگ 
و تکرارناشدنی بود که بشر را زندگی دوباره بخشید، بیان کرد: هنر این انقلاب در اعجاز بزرگ و دوام 
آن است زیرا انقلاب های بسیاری به فاصله اندکی از پیروزی به انحراف کشیده شده و پایداری یک از 
انقلاب از وقوع آن سخت تر است. با اشاره به انقلاب سایر کشورها پس از مدتی با شکست روبه رو شد، 
تصریح کرد: این در حالی است که انقلاب اسلامی به عنوان نمونه نادری 40 سال است که در اوج اقتدار 
و پیروزی های درخشان قرار دارد. معاون فرهنگی سپاه پاسداران گفت: انقلاب در حالی به 40 سالگی 
رسیده که درهای آن تا دریای سرخ و مدیترانه باز شده و هر سال با فرارسیدن دهه محرم هزاران مؤمن 
در خیابان های نیویورک برای سید و سالار شهیدان عزاداری می کنند و انقلاب تا آنجا پیش رفته است.

قالیباف بالاخره اعتراف کرد
روزهای پرالتهاب دولت و درست زمانی که صحبت از تغییر و تحولات در کابینه بود، خبری عجیب 
در مورد حضور قالیباف در دولت شنیده شد. این خبر ابتدا از سوی یکی از رسانه های اصولگرا منتشر 
شد و این رسانه مدعی شده  بود که روحانی از قالیباف دعوت کرده تا به جای اسحاق جهانگیری بنشیند. 
بعد از مدتی هم این خبر به فراموشی سپرده  شد. روز گذشته قالیباف شخصا این خبر را تکذیب کرد. او 
در واکنش به این سؤال که »شایعه شده بود که از شما برای حضور در دولت دعوت به عمل آمده است، 
آیا چنین بوده؟« با خنده پاسخ داد: »این مسأله را از خبرنگاران بپرسید!« و البته در نهایت تأیید کرد، 
»چنین مسأله ای نبوده است.« همان زمان که قالیباف از انتخابات کنار رفت، اخباری مبنی بر فشار برخی 
چهره های اصولگرا برای کنار رفتن او منتشر شد. قالیباف گفته است که با فشار کنار نرفته و هرکس 
قالیباف را بشناسد، می داند که با فشار کنار نمی رود البته تأکید کرده که در جمع دوستان و بزرگان 

اصولگرا وقتی می گفتند که یکی باید کنار برود به من نگاه می کردند.

واکنش صادقی به موضع العبادی در برابر تحریم ایران
نماینده مردم تهران و عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی در آخرین توییت خود نسبت به 
مواضع حیدر العبادی، نخست وزیر عراق در برابر تحریم های یکجانبه آمریکا واکنش نشان داد. محمود 
صادقی صبح پنجشنبه در آخرین پست توییت خود نوشت: »دولت عراق مطابق ماده 6 قطعنامه 598 
1100 میلیارد دلار بابت غرامت خسارات مستقیم جنگ تحمیلی به ایران بدهکار است؛ دولت ایران 
با لحاظ تنگناهای مردم عراق در مطالبه این غرامت تعلل کرده است؛ اکنون نخست وزیر عراق به جای 
جبران، با تحریم های ظالمانه علیه مردم ایران همراهی می کند!« روز گذشته نخست وزیر عراق در 
واکنش به ازسرگیری تحریم های آمریکا علیه ایران گفت که ما مخالف وضع تحریم علیه ایران هستیم 

اما بغداد به منظور حمایت از ملت عراق به این تحریم ها پایبند خواهد بود.

یوسفیان ملا: 9 میلیارد دلار ارز 4200 تومانی گُم شد
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با بیان این که سرنوشت 9 میلیارد دلار ارزی که با نرخ دولتی 
داده شده است مشخص نیست گفت: شفاف سازی اولین گام برای جلوگیری از رانت با ارز 4200 تومانی 
است. عزت الله یوسفیان ملا عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی در خصوص نحوه 
نظارت برای اختصاص ارز 4200 تومانی به شرکت ها برای واردات کالاهای اساسی گفت: اولین گامی 
که باید در این بخش برداشته شود همانند همه موارد مبارزه با مفاسد اقتصادی، شفافیت است. یعنی 
هیچ دلیلی ندارد کسی ارزی را برای واردات گندم یا کالاهای ضروری مانند دارو گرفته باشد و محرمانه 
باشد. وی افزود: در حال حاضر منشا اکثر اتفاقاتی که در کشور می افتد، به خصوص وام هایی که گرفته 
شده و معوق شدند و پرداخت نشدند به خاطر پنهان کاری بود. عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
به اختصاص 11 میلیارد دلار ارز دولتی اشاره کرد و اظهار داشت: از این مقدار تنها 2 و نیم میلیارد دلار 

افشا و متأسفانه مشخص نیست نزدیک به 9 میلیارد دلار چه شده است.

کنایه لاریجانی به احمدی نژاد
علی لاریجانی در دیدار با خبرنگاران و عکاسان که به مناسبت روز خبرنگار برگزار شد با اشاره 
به اتفاقاتی که امروز در جلسه استیضاح وزیر کار رخ داد کنایه ای به مناظرات و احمدی نژاد زد و 
گفت: متأسفانه در کشور ما برخی اتهام زنی ها باب شده است و در مناظرات تلویزیونی هم نمونه آن 
را دیده ایم. رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه این اظهارات و اتهام زنی ها به جامعه ضربه 
وارد می کند و فضای جامعه را شایعه پذیر می کند، بدون نام بردن از احمدی نژاد به سخنرانی های او 
در شهرستان های اشاره کرد و گفت: این مشکل زمینه های متعددی دارد و می بینیم که برخی افراد 
از شهری به شهری دیگر می روند و مسائلی را هم مطرح می کنند و کسی نیست که به این مسائل 
رسیدگی کند. لاریجانی ادامه داد: ما نمی گذاریم که این مسائل این طور بماند و ادامه پیدا کند، قطعا 

با این رفتارها برخورد می کنیم.

روایت جدید هادی غفاری از دادگاه هویدا
هادی غفاری مبارز سیاسی قبل از انقلاب می گوید هیچ نقشی در پرونده امیرعباس هویدا نداشته 
و هیچ کس جز خدا و خلخالی نمی داند قاتل او کیست. او گفت که با اجازه امام )ره( جنازه هویدا را به 
 ـدفن است: جسد هویدا را دیدم او حتی   ـمنطقه تحت سلطه اسرائیل  خارج بردند و هم اکنون در عکا 

»مختون« نبود یعنی ختنه هم نشده بود. او مسلمان نبود و به اسلام اعتقادی نداشت.

همسر بشار اسد به سرطان مبتلا شده است
دفتر ریاست جمهوری سوریه با انتشار پستی در شبکه های اجتماعی از ابتلای اسما اسد به سرطان 
پستان خبر داد. در این اطلاعیه آمده، پزشکان موفق به تشخیص زودهنگام این تومور بدخیم شده اند 
و همسر 42 ساله رییس جمهور سوریه مراحل نخست درمان را آغاز کرده است. دفتر ریاست جمهوری 
سوریه تصویری را نیز از اسما اسد در کنار همسرش در بیمارستان منتشر کرده است. نام بیمارستانی که 

اسما اسد در آن تحت درمان قرار گرفته، فاش نشده است.

تخت روانچی :منتظر دیدار روحانی و ترامپ در نیویورک نباشیم 
تخت روانچی معاون سیاسی دفتر رئیس جمهوری در پاسخ به این سوال که منتظر دیدار دو 
رییس جمهوری ایران و آمریکا در نیویورک نباشیم؟ گفت من خودم فکر نمی کنم چنین اتفاقی رخ 
دهد. نباید بیهوده برای مردم انتظار ایجاد کنیم. وقتی انتظار مردم بالا برود و اتفاقی رخ ندهد، مردم 
ناراحت می شوند. بهرحال شخصاً زمینه ای برای مذاکره نمی بینم، هر چیز نیازمند زمینه ای است و الان 

زمینه آن فراهم نیست.

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد

قاچاق و احتکار محموله 7 میلیاردی کولرگای و پکیج 
جانشین فرماندهی انتظامی استان از شناسایی و کشف انبار کولرگازی و پکیج قاچاق و احتکار شده 

به ارزش 7 میلیارد ریال در قم خبر داد. 
سرهنگ  صیاد درویشی در بیان جزئیات این خبر، اظهار داشت: مأموران پلیس آگاهی استان قم برابر 
اخبار واصله و با هماهنگی سازمان صنعت، معدن و تجارت و سازمان تعزیرات حکومتی، محل احتکار 
تعداد زیادی کولرگازی و پکیج را در یک انبار شناسایی کردند.وی گفت: در ادامه پس از دستور مقام 
قضائی و ورود مأموران به داخل انبار مشخص شد تعداد 96 دستگاه کولر گازی و رادیاتور در مجموع به 
ارزش 7 میلیارد ریال نگهداری می شود که در این خصوص کارشناس سازمان صنعت و معدن و تجارت 
و تعزیرات حکومتی 56 دستگاه از کولرها و رادیاتورها را احتکار و 40 دستگاه از آن ها را قاچاق اعلام 
کردند.جانشین فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره به دستگیری متهم این پرونده و پلمب انبار مذکور، 
افزود: سرانجام نامبرده به همراه پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم  خبرداد

اعتراف سارقان سیم و کابل های برق به 16 فقره سرقت 
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان با اشاره به دستگیری 2 سارق سیم و کابل برق در قم، 

گفت: متهمان در تحقیقات مأموران به 16 فقره سرقت اعتراف کردند. 
سرهنگ  احمد کرمی  اظهارداشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت سیم و کابل برق در قم،  موضوع 
در دستور کار مأموران پلیس آگاهی استان قرار گرفت.به گفته وی، در ادامه با انجام اقدامات پلیسی، 
فردی سابقه دار و مجرم حرفه ای در زمینه سرقت شناسایی و مأموران برای دستگیری نامبرده وارد 
عمل شدند.رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم افزود: متهم از قبل، محل های مورد نظر را 
شناسایی و در فرصتی مناسب اقدام به سرقت کرده و سیم و کابل مسروقه را توسط یک دستگاه خودرو 
وانت منتقل می کرد که سرانجام با تلاش مأموران، محل تردد وی شناسایی و در اقدامی غافلگیرانه 
دستگیر شد.سرهنگ کرمی گفت: در نهایت همدست وی نیز دستگیر و متهمان به همراه پرونده 

متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

در یکی از استخرهای قم اتفاق افتاد؛

مسمومیت 10 دختر با گاز کلر در قم
 سخنگوی اورژانس قم گفت: مسمومیت با گاز کلر در یکی از استخرهای قم، 10 مصدوم بر جای 

گذاشت که هشت نفر از آنها توسط اورژانس 115 قم به بیمارستان منتقل شدند.
فراهانی در تشریح این ماجرا گفت: ساعت 18 و 20 دقیقه  روز پنجشنبه از یکی از استخرهای قم با 
اورژانس مبنی بر اعلام مسمومیت تماس گرفته شد که بلافاصله آمبولانس اورژانس به محل اعزام شد.

وی بیان شد: نخستین آمبولانس ظرف کمتر از پنج دقیقه به محل رسید و پس از اعلام نیاز به 
آمبولانس های بیشتر سه دستگاه آمبولانس دیگر نیز اعزام شد.

حوادث

فرماندار قم با اشاره به افزایش غیر 
قانونی قیمت نان در نانوایی های آزادپز 
در دو ماه گذشته، از بازگشت قیمت نان 
به هزار تومان و تعامل برای کشف قیمت 

جدید خبر داد.
رضا سیار در جلسه ستاد تنظیم بازار 
استان قم که در استانداری قم برگزار 
شد، با اشاره به نرخ گذاری برای نان در 
آبان 93 اظهار داشت: در آن زمان گفته 
آزادپز  که  نانوایی ها  از  درصد  شد 20 
هستند در تعیین نرخ و وزن اختیار دارند 
و قیمت گندم برای آنها کیلویی هزار و 
100 تومان در نظر گرفته شد.وی افزود: 
در سال 94 گندم هزار و 225 تومان 
کاهش  سال 95  در  و  می شد  عرضه 

قیمت به 900 تومان می رسد چرا که 
ارزان تر  بسیار  واردات  از  گندم حاصل 
نداشت که  تمایلی  دار  بود و کارخانه 
با  قم  بخرد.فرماندار  دولت  از  را  گندم 
بیان اینکه زمانی که گندم هزار 115 و 
هزار 225 توزیع می شد خود نانوایی ها 
قیمت را روی هزار تومان نگه داشتند، 
اظهار داشت: از سال 95 قیمت گندم 
900 تومان ثابت مانده است. وی ادامه 
نانوایی های آزادپز  اقدامی که  این  داد: 
اول ماه مبارک رمضان کردند و نان را 
هزار و 500 تومان عرضه کردند به هیچ 
وجه منطقی نیست. اینها مطابق جو 
روانی ماه مبارک این کار را کردند.سیار 
با تأکید بر اینکه پرونده هایی که تشکیل 

شده باید با اشد مجازات برخورد شود، 
اضافه کرد: این نانوایی ها دو ماه است که 
دارند گران می فروشند.وی با اشاره به 
اینکه نانوایی های آزادپز پذیرفته اند که 
نان را به قیمت قبل برگردانند، افزود: 85 
درصد نان کشور یارانه ای تأمین می شود. 
هم اکنون نانوایی های آزادپز نیز گندم 
اساس  بر  و  می کنند  مصرف  یارانه دار 
قانون نظام صنفی باید درج وزن و قیمت 
باشند.فرماندار  در محل عرضه داشته 
نانوایان  اتحادیه  اینکه  به  اشاره  با  قم 
گفت:  کرده  قیمت  ارائه  درخواست 
اتحادیه باید آنالیز قیمت بدهد و تقاضای 
کمیسیون  در  و  کند  قیمت  افزایش 
نظارت تعیین قیمت شود.وی افزود: کل 

کل بین مجموعه دولتی و اتحادیه در 
این موضوع تا امروز طول کشیده است. 
امروز به نرخ اتحادیه برگردانده اند و باید 
برای نرخ گذاری عادلانه اقدام شود.سیار 
با اشاره به ادعای اتحادیه نانوایان آزادپز 
از کارخانه گران  را  این که آرد  درباره 
خریده اند خاطرنشان کرد: پنج کارخانه 
هستند که باید پاسخگو باشند چراکه 
میزان گندمی که غله به اینها داده و در 
سطح شهر فروختند روشن است.وی 
افزود: ما در این زمینه نباید تنها سراغ 
نانوا برویم بلکه باید سراغ دانه درشت ها 
هم رفت چرا که مردم تشنه عدالت و 
این  در  اجرایی  دستگاه های  قاطعیت 

زمینه هستند.

فرماندار قم:

افزایش قیمت در نانوایی های آزادپز قم غیر قانونی است

علیرغم برخی تنگ نظری ها و انحصار 
طلبی ها روزنامه ایمان با کسب سه رتبه 
اول درسه بخش درنخستین جشنواره 
مطبوعات، خبرگزاری ها و پایگاه های 

خبری قم، درخشید.
به گزارش خبرنگارما، دراین جشنواره 
استاد عباس فرساد دربخش طنز مکتوب 
دربخش  جمکرانی  کرمانی  اله  ،روح 
جعفری  وگو،عباس  گفت  و  مصاحبه 
دربخش موضوعی)بحران آب و محیط 

زیست( حائز رتبه اول شدند.
جشنواره  نخستین  های  برترین 
مطبوعات، خبرگزاری ها و پایگاه های 
خبری قم، روز چهارشنبه همزمان با روز 
خبرنگار، طی آیینی در تالار مرکزی شهر 
قم با حضور محمد سلطانی فر معاون 
مطبوعاتی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، 

استان  این  رسانه  اصحاب  و  مسئولان 
تجلیل شدند.

 محمد سلطانی فر معاون مطبوعاتی 
دراین  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزارت 

مراسم با بیان این که امروز روزنامه نگاری 
نسبت به گذشته سخت تر شده است، 
گفت: کار خبرنگاری به معنای حرفه ای 
دیگر مثل گذشته نیست و خبرنگار باید 

مجهز به تمام فناوری ها و علوم روز باشد. 
معاون  هاشمی  رضا  محمد  سید 
سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم 
نیزدر این مراسم با تاکید بر ضرورت تکریم 
و احترام اصحاب رسانه گفت: مسئولان 
نقدهای منصفانه خبرنگاران را با دید باز 

بپذیرند. 
سید موسی حسینی کاشانی مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی قم نیز در این 
مراسم وجود خبرنگاران و فعالان حوزه 
رسانه را برای پویایی جامعه و حرکت آن 
به سمت رشد، توسعه و تعالی ضروری 
دانست و افزود: تقویت حس مطالبه گری 
در مردم و پیگیری نیازهای عمومی جامعه 
به عنوان عاملی محرک و اثر بخش در 
جهت آبادانی کشور از کارکردهای اصلی 

حرفه خبرنگاری محسوب می شود.

با کسب سه رتبه اول رقم خورد

درخشش »ایمان« در جشنواره مطبوعات قم

همزمان با آغاز دور دوم سفرهای تابستانی  صورت  گرفت

اجرای  طرح کنترل کریدوری 
ناوگان عمومی  جاده ای  در قم

رییس اداره ایمنی و ترافیک اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای 
استان قم ازاجرای  طرح کنترل کریدوری ناوگان عمومی  جاده ای  )باری 

- مسافری ( خبرداد  .
محمد علی محمد پور اظهارداشت:درراستای ارتقا سطح ایمنی و 
کاهش حوادث جاده ای ، طرح کنترل کریدوری  ناوگان عمومی حمل 
ونقل جاده ای ) باری - مسافری ( در استان قم اجرایی شد. وی افزود : 
این طرح که همزمان با آغاز دوردوم سفرهای تایستانی به اجرا درآمده به 
مدت 45 روز و تاپایان شهریورماه سالجاری به طول می انجامد وی ادامه 
داد : اکیپ های نظارت این اداره کل درمعیت عوامل پلیس راه در مقاطع 
جاده ای استان مستقر و نسبت به کنترل اسناد راننده و وضعیت فنی 
خودرو اقدام می نمایند . محمد پور مقاطع ورودی محورهای آزادراه قم - 
تهران ، جاده قدیم قم - تهران ، بزرگراه  قم - سلفچگان و جاده قدیم قم 
- کاشان را چهار مقطع کریدور جاده ای استان که درآنها نسبت به اجرای 
این طرح اقدام میشوددانست و اظهار داشت : درراستای اجرای این طرح 
مدارک راننده و خودرو ) دردو بخش باری ، مسافری ( مورد بررسی قرار 
می گیرد . وی مدارک راننده را شامل گواهینامه و کارت هوشمند دانست 
و افزود : درخصوص کنترل وضعیت وسیله نقلیه نیز در دو بخش مدارک 
و وضعیت فنی اقدام به عمل می آید . محمد پور اسناد وسیله نقلیه که 
در این طرح مورد بررسی قرار می گیرد را شامل بارنامه ، مهر مدیر فنی ، 
پروانه عبورترافیکی ، صورت وضعیت و ...دانست و ادامه داد : درخصوص 
کنترل وضعیت فنی خودرو نیز اقلام مشروحه ای شامل : کارت معاینه 
فنی ، تجهیزات ایمنی ، جعبه کمکهای اولیه ، کپسول آتش نشانی ، 
چکش شیشه ، کمربند ایمنی ، مثلث شبرنگ ، لاستیکها و ...مورد بررسی 
قرار می گیرند. محمدپور خاطر نشان ساخت : هم چنین دراین این طرح 
از تردد خودروهای حامل بارهای خطرناک که در غیر زمان اعلامی و 
بدون لحاظ نمودن ظوابط ترافیکی  اقدام به سفر نمایند جلوگیری به 
عمل می آید. رییس اداره ایمنی و ترافیک اداره کل راهداری و حمل ونقل 
جاده ای استان قم درخاتمه ضمن تاکید بررعایت کامل جوانب ایمنی 
توسط رانندگان ، خواستار همکاری بیشتر این عزیزان با عوامل اجرایی 
طرح شد و مطرح کرد : این طرح همه روزه و تاپایان شهریور ماه سالجاری 

درمقاطع ورودی محورهای جاده ای به اجرا در می آید .

شهردار منطقه یک قم: 

بوستان بانوان در خیابان 
شهیدان سقایتی احداث می شود

شهردار منطقه یک قم گفت: احداث نخستین بوستان ویژه بانوان در 
منطقه در دستور کار قرار دارد که جانمایی بوستان در خیابان شهیدان 
سقایتی صورت گرفته و بخشی از تملکات نیز انجام شده و امیدواریم 

بتوانیم در نیمه دوم امسال بوستان را به بهره برداری برسانیم.
مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به اقدامات شهرداری منطقه یک 
در راستای احیا و حفظ باغات منطقه، اظهار کرد: در راستای افزایش 
سرانه های فضای سبز برنامه ریزی شده تا باغ هایی که در سطح منطقه 
قرار دارد را تملک کرده و در همین فضاها بتوانیم بوستان و تفرجگاه 
مردمی احداث کنیم.شهردار منطقه یک قم بیان کرد: تملک باغ اشراقی و 
گلزار با اعتباری بالغ بر 5 میلیارد تومان در سه ماهه نخست سال 97 انجام 
شده و امیدواریم با تعامل مالکین بتوانیم تملک باغات در راستای توسعه 
بوستان های شهری را انجام دهیم.اصفهانیان مقدم با اشاره به اقدامات 
فرهنگی ورزشی در منطقه یک، به احداث مجموعه فرهنگی ورزشی 
در خیابان سمیه را مورد توجه قرار داد و افزود: با اعتبار 10 میلیارد ریال 
احداث این مجموعه در دستور کار است که 65 درصد پیشرفت فیزیکی 
دارد.وی بیان کرد: احداث نخستین بوستان ویژه بانوان در منطقه در 
دستور کار قرار دارد که جانمایی بوستان در خیابان شهیدان سقایتی 
صورت گرفته و بخشی از تملکات نیز انجام شده و امیدواریم بتوانیم در 

نیمه دوم امسال بوستان را به بهره برداری برسانیم.
 

به همت شهرداری قم؛

جشن روز خبرنگار در قم برگزار شد
جشن روز خبرنگار به همت شهرداری قم و با حضور استاندار و 

قائم مقام شهردار برگزار شد.
، جشن روز خبرنگار به همت شهرداری قم و با مشارکت اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و خانه مطبوعات، چهارشنبه شب، در تالار 
تشریفات قم برگزار شد.در این مراسم سیدمهدی صادقی استاندار، ابراهیم 
معتمدی قائم مقام شهردار، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان و 
برخی اعضای شورای اسلامی شهر قم و مدیران شهرداری حضور داشتند.

حمیدرضا عابدی خرسند مدیرکل ارتباطات و بین الملل شهرداری 
قم در این مراسم ضمن تبریک فرارسیدن روز خبرنگار، اظهار داشت: 
شهرداری قم همچون سال های گذشته مراسمی ویژه برای گرامیداشت 
مقام خبرنگاران و اهالی رسانه برگزار کرده است.حسینی کاشانی مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان نیز در این مراسم خبرنگاران را طلایه داران 
اطلاع رسانی دانست و از برگزاری چنین جشنی از عوامل اجرایی آن 
تشکر کرد.اجرای برنامه های شاد و متنوع با حضور هنرمندان کشوری و 
استانی از جمله برنامه های جشن روز خبرنگار بود که با حضور خانواده 

بزرگ مطبوعات، خبرگزاری ها و پایگاه های خبری استان قم برگزار شد.
 

شهردار منطقه دو قم: 

روزانه 2 میلیون مترمربع نظافت شهری 
در منطقه دو صورت می گیرد

شهردار منطقه دو قم گفت: روزانه 2 میلیون مترمربع نظافت شهری 
در منطقه دو صورت می گیرد.

رضا رحیمی وضعیت جمع آوری زباله و تفکیک از مبدا در منطقه دو 
را مورد توجه قرار داد و اظهار کرد: در حال حاضر حدود 3 تن در ماه 
تفکیک زباله از مبدا صورت می گیرد و این منطقه رتبه هفتم را در بین 
مناطق دارد.شهردار منطقه دو قم با تاکید بر اینکه 2 میلیون مترمربع 
نظافت شهری روزانه در منطقه صورت می گیرد، خاطرنشان کرد: بیش از 
120 تن زباله نیز روزانه در این منطقه جمع آوری می شود، آموزش مردم 
در زمینه تفکیک زباله از مبدا در دستور کار منطقه بوده و در مدارس نیز 
دوره های آموزشی برگزار شده است.رحیمی یکی از مشکلات گذشته 
منطقه را وجود برخی انبارهای غیرمجاز ضایعات و پسماند عنوان کرد و 
گفت: به تمام مکان هایی که به صورت غیرقانونی در بافت مسکونی اقدام 

به جمع آوری ضایعات می کردند اخطار داده شده و جمع آوری شده اند.
وی اضافه کرد: برای باقی مکان ها نیز اخطارهای لازم داده شده تا 
آماده جابجایی باشند، مکانی در جاده کوه سفید قرار است آماده شده 
و این واحدها به این مکان منتقل شوند، در منطقه دو شرایط این 
مکان ها بحرانی نیست و در حاشیه مناطق فضاهایی هستند که در صدد 

جمع آوری آنها هستیم.
 

رئیس شورای اسلامی شهر قم:

شهردار قم مشمول قانون منع 
به کارگیری افراد بازنشسته نمی شود

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: شهردار قم مامور به شهرداری 
قم بوده و هنوز بازنشسته نشده اند و این قانون شامل وی نخواهد شد. 

عبدالله جلالی با بیان اینکه شهردار قم عضو هیئت علمی دانشگاه و مأمور 
در شهرداری قم است، اظهار داشت: قانون منع به کارگیری افراد بازنشسته 
در مشاغل دولتی هنوز به طور کامل قانون نشده است، اما شهردار قم هنوز 
بازنشسته نشده اند و این قانون شامل شهردار قم نخواهد شد.رئیس شورای 
اسلامی شهر قم خاطرنشان کرد: این قانون در صورت اجرایی نه تنها شامل 
شهردار قم نشده بلکه معاونان شهردار نیز هیچ کدام در سن بازنشسته نبوده 

و این قانون در صورت تصویب هم شامل آنان نمی شود.

اخبــار

استاندار قم خطاب به افرادی که به افزایش قیمت 
قانون  برابر  افراد در  این  اگر  کالاها دامن زدند، گفت: 
مقاومت و اقدامی کنند تا نگذارند قیمت ها واقعی شود، 
نظم  عنوان مخل  به  ها  آن  ای،  بدون هیچ ملاحظه 

اقتصادی بازار تحویل دستگاه قضا می شوند. 
سید مهدی صادقی روز پنجشنبه در هشتمین جلسه 
کارگروه تنظیم بازار، با بیان این که جریان خاصی به دنبال 
خارج کردن بازار از شرایط عادی و تحریک مردم برای 
تجمع بوده و هست، اضافه کرد: این جریان هدف خاصی 
برای کل نظام دارند که باید دقت شود تا در جریان این 

موج قرار نگیریم و با آنها مقابله کنیم.
وی تاکید کرد: مسئولان به عنوان دست اندرکاران 
اجرا، نظارت، کنترل و رسیدگی به تخلفات در عرصه 
تنظیم بازار، با شفافیت، صداقت و انصاف عمل کنند و 

حق مصرف کننده و تولیدکننده را پیگیری نمایند.
وی ادامه داد: مسئولان از حقوق تولیدکننده ای که در 

عرصه اقتصاد و تامین نیازمندی های مردم زحمت می 
کشد، حمایت می کنند؛ ضمن این که در مقاطع زمانی 
لازم است تولیدکنندگان برای آسایش و آرامش مردم از 

سود خود چشم پوشی نمایند.
صادقی با تاکید بر برخورد مناسب و توام با احترام 
دستگاه های نظارتی با صنف های مختلف، گفت: همواره 
باید حرمت طرف های مقابل رعایت شود و اگر صنفی 
رفتار منطقی و قانونی ندارد و به دستورالعمل ها تمکین 
نمی کند، قانون دست شما را باز گذاشته تا اقدام لازم 
را انجام دهید.وی با بیان این که رفتار حاکمانه و نگاه از 
موضع بالا به پایین ممنوع است، تاکید کرد: هیچ کس به 
خودش حق ندهد با مسئولان صنف و اتحادیه هر نوع 

برخوردی داشته باشد؛ بلکه رفتارها باید منطقی باشد.
وی بیان کرد: فلسفه وجودی اتحادیه ها و اتاق اصناف 
هدایت و حمایت از نظارت و کنترل بر قیمت در بازار است 
و با توجه به شرایط خاص امروز، این وظیفه سنگین تر 

و حساس تر است. صادقی با تاکید بر این که قیمت نان 
باید به نرخ گذشته برگردد، گفت: افزایش قیمت نان کاملا 
حبابی و در جوی کاذب انجام شد که قیمت این فرآورده 

باید در کمیته ای ویژه تعیین شود.
استاندار قم همچنین گفت: برای تنظیم بازار گوشت 
مرغ و تخم مرغ، روزانه به میزان کافی از این محصول به 
بازار تزریق شود و رسانه ها نیز برای فرهنگ سازی در 

استفاده از مرغ منجمد همکاری نمایند.
وی با بیان این که همچنان فضای روانی خاصی بر بازار 
حاکم است، گفت: باید نقش خودمان را در مسیرهایی که 
تعیین شده به خوبی ایفا کنیم تا بتوانیم وضعیت را به 

شرایط عادی برگردانیم.
وی تاکید کرد: با هماهنگی، انسجام، هم افزایی و 
با معضلات  برخورد  در  روشن  و  واحد  نسخه  داشتن 
و مسائلی که می تواند در تنظیم بازار خللی وارد کند، 

شرایط را برای مردم بهتر نماییم.

استاندارقم: 

اخلال گران نظم اقتصادی درقم تحویل دستگاه قضا می شوند


